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Hitimo
počasi!

V zadnjem letu se je s politiko In z dejavnostjo 
sindikatov v bistvu spremenila njihova vloga v družbi. 
Glavna novost Je ta, da sindikat ni več podaljšana roka 
oblasti (partije, vlade, direktorjev), temveč organizacija, ki 
delavce združuje v nasprotovanjih do organov, ki so dozdaj 
odločali v njihovem Imenu.

Da sindikat ni več zvočnik oblasti oziroma prlganjalec 
delavcev k doseganju družbenih ciljev, te pa oblikuje 
Politika, dokazuje tudi sindikalna lista, ki določa normalno 
In naj nižjo ceno delovne sile oziroma sprejemljivo višino 
Plač. Sindikat Je v nasprotju z družbenim dogovorom ln 
samoupravnimi sporazumi, s katerimi je prej pomagal (bil 
1® Slavni sopodpisnik) obvladovati (omejevati) plače,
Postal dejavnik, ki samostojno postavlja minimalne 
^nbteve po plačah, ki še zadoščajo za dostojno življenje 
delavcev.

Še pomembnejši dokaz o spremembi vloge sindikata od 
Podpornika oblasti v zagovornika članstva so sindikalna 
stavkovna pravila. Sindikat Je delavcem zagotovil, tudi 
’ ustavi ln zakonih, da uveljavljajo svoje pravice lz dela 
(.Primerne plače) s stavko kot naj starejšo obliko 
delavskega boja za plačo. Še pred dobrim letom pa so bile 
stavke prepovedane in neljub pojav, s katerim so se, razen 
Policije, ukvarjali organi za ljudsko obrambo in družbeno 
j^bozaščito. Prekinitve dela (tako so Imenovali stavke), so 
, Političnih ocenah ogrožale socialistično družbeno 
Reditev.

Danes seveda vemo, da so s sindikalno listo »določene« 
bsnižJe plače še zelo daleč od tistih v razvitih evropskih 
deželah. Sindikalno vodstvo pa bo v platformi, ki Jo bo 
bravnaval kongres, predlagalo prav takšen cilj.
Stavke delavcem ne morejo dati tistega, česar ni, 

biogočajo pa popravljanje manjših krivic, pomenijo tudi 
g tisk na hitrejše spreminjanje razmer ln Izboljševanje 
Sospodanskega in družbenega položaja delavcev.

Priprave na kongres ZSS, ki se začenjajo v tem mesecu, 
°do verjetno potrdile ln utrdile že začete ln delno 

vVelJavljene spremembe vloge sindikata. Za razpravo 
organizaciji ln med članstvom so že pripravljena 
°Utična izhodišča. Te dni nastaja zasnova novega 
uidikalnega statuta. Pripravljen Je statutarni sklep, ki naj 

omogočil, da se že do kongresa opravi nekaj 
Samzacusklh sprememb. Sindikat, ki se je v zadnjem 
dobju utrdil z opisanimi spremembami svojega • 

jT^žbenega položaja, bo tudi sam sebe spremenil, da bi bil 
0 6 k°s ciljem, ki sl Jih postavlja kot delavski sindikat.

rednja organizacijska sprememba bo, da bo namesto 
0r 06116 politike, ki so jo dozdaj uveljavljali sindikalni 

v občinah, mestih ln regijah, dobila veljavo 
gvjTotna politika v kolektivnih pogodbah, ki jih bodo 
_ spali sindikati dejavnosti. Sindikati dejavnosti (to niso 

PUblism odbori) sl bodo skupaj s sindikatom v podjetju 
Prtzsdevah za večje plače, ki bodo najmanj 

To a 6ne’ ^0t 80 urtnlmalne zahteve v kolektivni pogodbi.
Zy ^oda pomeni, da se bo morala sedanja »sindikalna 
w!r^tl pa vse njene službe, prilagajati delovanju 
kom* 111 samost°Jnlh sindikatov dejavnosti, ki bodo tudi 
b6sedtlt:ulrali sindikalno zvezo ln njeno centralo. Zadnjo 
oe d° smo zapisali tudi zato, ker po novem ne bo več 
Orgg^dh sindikalnih organizacij ln dosedanje zgradbe 
j.'Uaianosa, temveč bo sindikalna centrala (sindikalna 
®°moč*1 okreptienl ROS) delovala tako, da bo v neposredno 

Dru 8lndlkatu v podjetju oziroma ustanovi.
^hort* pomembna sprememba pa bo ta, da bo statut 
8JU<Uk °ločal brdno notranjo zgradbo ln organiziranost 
da ae 51116 organizacije, ob tem pa bo omogočal članstvu, 
da j ® Posebej organizira za posamezne cilje. To pomeni, 
^ojev10 BV°Š° Posebno organizacijo dobili tako 
tleti, k1°^e kot novinarji, pa tudi umski ustvarjalci ln vsi 
tdojL bl ugotovili, da v rednih organizacijskih okvirih ne 

2di g Prodretl s svojimi posebnimi zahtevami.
^ ° tem obstaja zadovoljiva enotnost slovenskega 

81lldikaj 6®a ^tiva, ki ga sestavlja nekaj sto poklicnih 
89 t>o de*avcev 111 večdesettisoč aktivistov v bazi. Ta 
^rtm I^6tno Pokazala že na prvih preverjanjih, ki Jih 
v®č dog!1republiško sindikalno vodstvo, in najbrž se ne bo 
8*bU nag410’ *** Ponekod na podlagi številnih gradiv kar 
Potreb-. rtU]ejo ^oJ0 prenovo. Ne upoštevajo pa, da sta 
^Sarug °elovlt reor6anlzacyskl projekt ln usmerjana 
Slakovati a 111 kadrovska Izpeljava. Zato ne moremo 
h^onienvh celovlte prenove že do kongresa, kajti za 
^ati *neJše bodo takrat postavljeni šele pohtičnl ln 

"U temelji.
Franček Kavčič

S splošno stavko v zdravstvu želijo slovenski 
zdravstveni delavci na najbolj občuten način 
opozoriti na skrajno neurejene razmere na tem 
področju in zahtevajo takojšnje in sistemske 
rešitve.

Na 6. in 7. strani Delavske enotnosti 
objavljamo poziv na stavko 
zdravstvenih delavcev Slovenije
O splošni stavki seje govorilo že dlje časa, 
napovedana je bila že za lanski sedmi april, 
svetovni dan zdravja, a do nje ni prišlo, ker so 
upali, da se bodo razmere izboljšale. Napisanih 
in izrečenih je bilo ničkoliko obljub, a nobenih 
takšnih rešitev, ki bi pripeljale zdravstvo na 
zeleno vejo. Dozdajšnje rešitve so pomenile le 
gašenje požara, kije občasno nekoliko ponehal, 
a seje potem še bolj razplamtel.
Sindikata in njegovih zahtevni nihče jemal 
dovolj resno, tako da so bili v sindikatu 
dejavnosti, ob podpori svojega članstva, 
pravzaprav prisiljeni odločiti se za ta zadnji 
korak. Kriza v zdravstvu je večplastna, gre za 
krizo organizacije, vsebine in vodenja, česar ne 
bo mogla rešiti nobena stavka, lahko pa bo 
pospešila razplete.
Gre predvsem za preobsežen in neusklajen 
program zdravstvenega varstva, neustrezno 
organiziranost in pomanjkanje sredstev. Ob 
vsem tem pa je najpomembnejše padanje 
deleža sredstev v družbenem proizvodu za

zdravstveno varstvo, pri čemer ostajajo 
nezmanjšane pravice oziroma programi 
zdravstvenih storitev. Nerazrešeno je 
vrednotenje dela v zdravstvu. Pred vrati je 
uveljavljanje ustavnih dopolnil, ki bo 
zahtevalo, naj se nanovo določi način 
financiranja in upravljanja v zdravstvu. Naloge 
so jasne, nerazumljivo pa je, da še od nikoder ni 
ustreznih rešitev. Tisti, ki se s tem poklicno 
ukvarjajo, nastopajo bledo in nezanimivo. 
Kakšne so pravzaprav zahteve slovenskih 
zdravstvenih delavcev? Si prizadevajo samo za 
boljše plače? Bi radi dosegli ali ohranili 
svetovno raven storitev? Gre za ohranjanje 
kakšnih privilegijev? V bistvu ne gre za vse to, 
ampak za presekanje gordijskega vozla 
negotovosti, ki vlada že dolgo časa v zdravstvu 
kot tudi na drugih področjih družbenih 
dejavnosti, kot denimo v šolstvu, kulturi itd., 
ko se ruši en sistem, novega pa še ni videti na 
obzorju. Zdravstveni delavci bi radi opozorili, 
da ne bi sami smeli nositi vse cehe za nastale 
razmere, ampak se morajo tega zavedati vsi 
v tej družbi, ki jim je kaj do tega, da imajo 
zdravo in navsezadnje tudi za delo 
usposobljeno prebivalstvo.
V šali radi pravimo, da napake zdravnikov 
skrivajo grobovi, toda napake skrajno 
neurejenih razmer našega zdravstva se skrivajo 
tudi v neodgovornem ravnanju raznih ustanov. 
Splošna stavka zdravstvenih delavcev, prva 
takšna v naši repu bliki, naj bi vendarle 
pripomogla k streznitvi.
' Marija Frančeškin
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Nerazumna zahteva^ 
skupine delavcev iz Štor

Zaradi nenormalno povečanih živ
ljenjskih stroškov 1. septembra nekaj 
delavcev železarne v Štorah ni bilo za
dovoljenih s predvideno višino oseb
nih dohodkov. Skupina mladih, zveči
ne nekvalificiranih delavcev iz drugih 
republik, je pretila drugim delavcem 
in jih silila v stavko. Z zahtevanim po
večanjem osebnih dohodkom bi (še 
enkrat tolikšnimi) železarno spet spra
vili na kolena.

Skupina delavcev Jeklovleke je 
v sredo zjutraj prišla na zbor delavcev 
v valjarni in zahtevala stavko, ki so jo 
pozneje prekinili le z odhodom - na 
malico. Poleg nerazumnih zahtev po 
takojšnjem povečanju OD za sto od
stotkov (to bi predstavljalo 86 milijard 
dinarjev ali v povprečju 14 milijonov 
na zaposlenega) so delavci Valjarne in 
Jeklovleke v svojih zahtevah izrazili 
nezadovoljstvo s povečanjem družbe
nih dajatev, s sistemom nagrajevanja, 
višino zadnjih izplačanih OD in zahte
vali zmanjšanje razlik med naj nižjimi 
in najvišjimi kategorijami.

Nepričakovana prekinitev dela Žele
zarne Štore, ki se lahko pohvali, da se 
je po vrsti težav in nesreč komaj letos 
izvila iz naj hujšega in kjer je znašal 
zadnji povprečni OD 6.400.000 dinar
jev in kjer naj bi ob prihodnjem izpla
čilu delavci dobili z‘a 30 odstotkov več, 
je presenetil tako vodstvo železarne 
kot večino delavcev samih.

Zadnje dni prejšnjega tedna so na
mreč končali temeljite pogovore in do
govore prav o teh vprašanjih in si po
stavili roke, do kdaj bo kdo naloge- V

izpolnil. V sredo pa je skupina delav
cev iz Valjarne in Jeklovleke prišla na 
dan z novo zahtevo: s sto odstotnim 
povišanjem OD, kar predstavlja tudi 
za slovenske razmere nerazumljivo vi
šino. Nerazumljivo tudi za večino de
lavcev železarne, ker se ti ob tej zahte
vi niso pridružili stavkajočim. Pozneje 
se je pokazalo, da je bila v bistvu naj
glasnejša skupina mladih, zvečine 
nekvalificiranih delavcev iz drugih re
publik, ki so preostalim pretili, naj se 
bo končanih pogovorih z vodstvom ne 
vračajo na delo. Po imenovanju stav
kovnega odbora so na normalnih zbo
rih in na tem poskusu stavke izrečene 
kritike, pripombe in zahteve strnili ter 
jih posredovali vodstvu. Stavkovni od
bor, ki se bo ponovno sestal v petek 
predlaga, naj se ob akontaciji OD za 
september, ki bo izplačana 1. oktobra, 
izplača enkratni znesek v višini rasti 
življenjskih stroškov po eni izmed va
riant: vsem enako ali višji znesek ti
stim z nižjimi osebnimi dohodki ter 
pospeši razprave, ki pa so že bile prej 
časovno predvidene v novem pravilni
ku o nagrajevanju in vrednotenju dela, 
ter da izplačajo namesto predvidenih 
30 odstotkov za 50 odstotkov višje OD. 
Toda glede na likvidnostne in druge 
težave v železarni ni niti za 30, kaj šele 
za predvidenih 50 odstotkov poveča
nih osebnih dohodkov denarja. Zato 
bodo morali najeti nova posojila in se
veda zanje plačati tudi primerne 
obresti.

Janez Sever

Hrvaški strojevodje 
spet vozijo »v civilu«
V torek okoli devetih zvečer se je po 
burni seji centralnega delavskega 
sveta ŽTP Zagreb končala stavka hr
vaških strojevodij, kmalu za tem pa 
je tudi sekretariat za informacije ZIS 
sporočil, da je zvezna vlada sprejela 
sklep o prenehanju veljavnosti začas
nih ukrepov v ŽTP Zagreb.

Strojevodje so začeli stavkati 30. av
gusta, točno na 15.obletnico hude že
lezniške nesreče na zagrebškem glav
nem kolodvoru, v kateri je umrlo 167 
potnikov. Po tej katastrofi je namreč 
prišlo na dan, da so strojevodje vozili 
tudi po 500 ur na mesec, kar je na meji 
človeških zmogljivosti. Odtlej so se 
jim osebni dohodki resda občutno po
večali, vendar še vedno ne za toliko, da 
med štrajkom ne bi zažugali: ali je res 
potrebno čakati na še eno takšno ne
srečo, da bodo pristojni vzeli zares na
še, sicer pa z železniškim protokolom 
predpisane pripombe in opozorila za 
večjo varnost v našem prometu?! »Za 
vse nesreče in zamude smo v glavnem 
krivi mi, odgovorni pa smo tudi za vse 
nekaznovane nemarnosti, ki jih pov
zročajo drugi,« so protestirali. »Ogro
žajo naša življenja in življenja potni
kov, ki jih vozimo. »Če pa že moramo 
»prodajati« sebe in svojo družino, za 
katero nikoli nimamo časa, ker niti te
densko ne vemo, kdaj bomo delali in 
kdaj bomo prosti, če trepetamo pred 
nezanesljivimi signalnimi napravami 
ali napakami prometnikov in drugih 
ter nezavarovanimi železniškimi pre
hodi, če pomislimo na vročino ali 
mraz, na hrup in vibracije v kabinah 
lokomotiv..., potem - potem hočemo 
takšne plače kot jih ima nek referent 
v topli pisarni!«

Da bodo začeli stavkati, so hrvaški 
strojevodje opozorili že v začetku le- 
tošnejga leta, ko so pristojnim poslali 
11 zahtev, vendar so tedaj naivno ver
jeli, da jim bodo ugodili, »postopoma

in po utečenih samoupravnih poteh«. 
Zdaj jim je prekipelo, prekipelo pa je 
tudi številnim državljanom, ki so se 
zgražali nad njihovim ultimatom - za 
1.000 mark plače. Pa so s to številko 
zahtevali le srednjo vrednost oebnih 
dohodkov med ljubljanskimi in srb
skimi strojevodji. Medtem ko so 
»Ljubljančani« julija zaslužili pov
prečno po 13,5 milijona, strojevodje iz 
Rume pa 10 milijonov, so dobili »Za
grebčani« pičle 6,4 milijone. Razlile so 
še večje, če primerjamo šestmesečne 
zaslužke strojevodij Ljubljane, Zagre
ba in Beograda: 5,045 milijonaov, 2,755 
milijonov, 2,601 milijona. Vrh vsega pa 
so hoteli zagrebški strojevodje razbiti 
še uravnilovko v njihovem ŽTP, v ka
terem ima 41.000 zaposlenih samo 10 
odstotkov manjše plače od njihovih 
- z dodatki za nočno in nedeljsko delo 
vred. Zato po napovedi tudi niso odpo
vedali stavke, čeprav jim je teden dni 
pred začetkom delavski svet obljubil 
58-odstotno »povišico«. To bi namreč 
pomenilo, da bi šli linearno za tolikšen 
odstotek gor tudi vsi drugi ali drugače 
rečeno - relativni odnosi med njimi bi 
ostali enaki. In niso pristali. Namesto 
zahtevnih 1.000 DEM so dobili v roke 
pozive na - delovno obveznost!

Pristojni pa so vmes sestankovali. 
»Stavka, ki jo je začelo 1.318 strojevo
dij, je povzročila gospodarstvu Hrva
ške in Jugoslavije 25 milijard dinarjev 
škode, omajala pa je tudi ugled ŽTP 
Zagreb,« je v ponedeljek sporočil cen
tralni delavski svet, ki pa je na tej seji 
vendarle priznal, da so prav delitvena 
razmerja v kolektivu povzročila ta pro
test. Med pomembnejše vzroke za re
volt pa je šteti tudi razmere v skupno
sti jugoslovanskega železniškega go
spodarstva, naj račune neredno plaču
jejo vse članice skupnosti, razen ŽG 
Ljubljana. Dolgovni znesek do ŽTP 
Zagreb namreč narašča iz dneva v dan

in se je zdaj - brez obresti — povzpel 
že na 145 milijard dinarjev.

Pot do sporazuma o prenehanju 
stavke pa je bila dolga in zapletena. 
Zlasti vroče je bilo, ko so na zadnji seji 
delavskega sveta predstavniki stav
kovnega odbora oziroma sindikata 
strojevodij odločno zvrnili krivdo za 
nastalo škodo. Ugovarjali so s trditvi
jo, da so stavko napovedali že osem 
dni pred začetkom, vodstvo podjetja 
pa bi lahko uvedlo delovno obveznost 
takoj, ko seje začela. Mimo tega stroje
vodje v sklepih delavskega sveta tudi 
niso videli poroštva, da bodo poslej 
plače hrvaških železničarjev na dru
gem mestu v državi. Sejo delavskega 
sveta so prekinili za dve uri, prav

v tem času pa so se sporazumeli, da 
bodo do sprejetja novega pravilnika 
o nagrajevanju povečali strojevodjem 
osnovo osebnih dohodkov za 7 odstot
kov, in to od julija naprej, in jim izpla
čali nadomestilo za neizkoriščeni 
dnevni počitek.

Očitno je, da so stavkajoči soglašali 
s predlaganim kompromisom, saj so 
prvotno zahtevali, naj bo plača stroje
vodje vredna 1000 DEM. Do zaključka 
redakcije pa tudi še nihče v ŽZP Za
greb ni komentiral vprašanja ŽTO Be
ograd, češ da Zagrebčanom ne dolgu
jejo 45 milijard dinarjev, »ker gre v res
nici za tekoči dolg 34,7 milijarde dinar
jev, ki se praviloma poravna v 15 
dneh...« Pripravil: D. X'

Stavke v kulturi (še) ne bo
Izvršni odbor RO sindikata delavcev 

v kulturi, ki je v skladu s stavkovnimi 
pravili prevzel vlogo stavkovnega od
bora, je sredi julija pozval osnovne sin
dikalne organizacije v kulturni dejav
nosti, naj se opredelijo do predvidene
ga sklica splošne stavke delavcev 
v kulturi. Od skupno 140 kulturnih de
lovnih organizacij v Sloveniji jih je od
govorilo 56. Od tega je bilo za stavko 
46 organizacij, proti pa 10; 84 organiza
cij ni odgovorilo.

Na seji stavkovnega odbora, na kate
rem so tudi sprejeli sklep o svoji raz
pustitvi, so ugotovili, da sploš?ie stav
ke ne bo, ker je 7,2 odstotka osnovnih 
organizacij proti njej, 60 odstotkov pa

se jih ni odzvalo. Poudarili so, da vs3 
vprašanja kulture, na katera že dolg0 
opozarjajo, ostajajo nerešena, da pa Je 
politika z nedavnim povečanjem osep' 
nih dohodkov kulturnih delavcev & 
navideznimi presežki, kijih namenja)0 
drugim družbenim dejavnostim, kU*' 
turi celo dokazala, da ima preveč de 
naija. To pa je daleč od resnice. Ugd0' 
vili so, da problemi še niso toliko zrek 
da bi delavci skupaj in solidarno poka) 
zali na tisto, kar jih teži in se problek1 
v kulturnih dejavnostih rešujejo bre 
in mimo njih. Primer za to je popoln 
preziranje njihovih zahtev pa tudi a 
upoštevanje sindikalne liste. ^

Celje: vse za obrt in obrt za vse
Dva tisoč dvesto razstavljalcev iz 

petnajstih držav na letošnjem 22. sej
mu obrti v Celju je 8. septembra pred
stavilo svoje dosežke.

Osmega septembra je v Celju bila 
otvoritev 22. mednarodnega obrtnega 
sejma, ki letos na široko odpira vrata 
tujim in domačim razstavljalcem. Se
jem spremlja več posvetovanj, med 
drugim bo v torek, 12. septembra, po
svet o obrti in podjetništvu, dan kas
neje o razvoju podjetništva in drobne
ga gospodarstva skozi reformske za
kon in v četrtek seminar o tujih vlaga

njih v drobno gospodarstvo in o P 
djetništvu. 3

Celje tokrat obljublja več posluha ^ 
to veliko prireditev, kar se doslej • 
dogajalo, saj gostinstvo in kultura . 
sta znala ali hotela podati roke okf ^ 
200 tisoč obiskovalcem, kolikor ijj 
jih letos obiskalo sejem. Priredij, 
poudarjajo, da je sejem že tako nar 
nan, da bi dobil sloves največje Prlta- 
ditve v prostoru Alpe-Jadran. Pra^erj- 
ko je zanimivo, da seje letos P°feS\^' 
lo število tujih razstavljalcev, ki Pj^e 
jajo v Celje celo z one strani ve £
luže.
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Tržnega gospodarstva še nikjer na vidiku

TOMOS SE REŠUJE PO 
STAREM ALI PO NOVEM
Med marsikatero tovarno, ki smo jo še do včeraj uvrščali med 
Paradne konje narodnega gospodarstva, zdaj kot Damoklov 
*®eč visi stečaj. Vzrok: čezmerna zadolžitev in preveč zaposle
nih. Da bi tovarna lahko živela naprej, se je torej treba otresti 
obojega. Najbolj nerodno pri tem pa je, da v Jugoslaviji doslej 
se nihče ni jasno odgovoril na vprašanje: kako? Z drugimi 
besedami to pomeni, da kljub poplavi najrazličnejših reform
skih listin nimamo strategije za zdravljenje najbolj ogrože
nega dela gospodarstva. Prav zato nas ne sme presenečati, če 
je od toliko opevanega prehoda od dogovornega gospodarstva 
k tržnemu zvečine ostalo le pri besedah, če se prenekateri 
gospodarski bolnik zdravi na star in preživet način in če se na 
nrugi strani na vrat na nos hiti v stečaj, ne da bi prej temeljito 
Prekalkulirali njegove dobre in slabe strani.

Ustavimo se najprej pri novici, 
ki je te dni prišla iz Kopra, da 
“koprski banki ni do stečaja To
mosa« in kije gotovo zelo pomen
ljiva. Tembolj, ko zvemo, da je 
Prav banka (z okrog 400 milijarda
mi terjatev do Tomosa) njegov 
Rajvečji upnik. Verjetno ste si po 
tem podatku tudi sami že odgovo
rili, zakaj takšna odločitev kopr
skih bančnikov, ki ne samo da 
•riso za stečaj, temveč so mu z do
datnimi sredstvi (100 milijard di
narjev posojila in 50 milijard din 
(•valov in garancij) pripravljeni 
•udi takoj pomagati. Ali to pome
ni, da so imeli prav tisti, ki so 
trdili, da je grožnja s stečajem 
zgolj bluf vodstva tovarne in ob
činskih oblastnikov ter da gre pri 
ysej stvari, kot je takrat pisal naš 
časnik, le za enega novih mane- 
Vrov, da Tomos dobi denar za sa
nacijo (kot ga je praktično vselej, 
ka je zašel v težave) in da bodo 
ueiavci, kot so se zbali tamkajšnji 
sindikati, razmere sprejeli preveč 
•agodno? Povsem resno se lahko 
vPrašamo: ali je takšno »reševa
nje« Tomosa porok, da se bo ta 
l°vama že jutri vedla kot pravo 
Podjetje. Bržda ne, če vemo, da se 
lč s to novo družbeno pomočjo 
nJon dolg samo še povečal, a se

hkrati tudi ni zmanjšalo število 
zaposlenih. Sprašujemo se seve
da, ne na pamet, če imamo pred 
očmi tole misel generalnega di
rektorja Tomosa Viktorja Marke- 
žiča: »Tomos je imel doslej veliko 
sanacij, toda nobene prave - fi- 
načne - in nikdar ni nihče izgubil 
dela. Brez tega pa sanacija ni mo
goča.«

Da se prav razumemo: kot sin
dikalni časopis se seveda ne zav
zemamo za to, da bi tisti presežni 
del delavcev v Tomosu ostal brez 
socialne varnosti, kar so poudarili 
tudi občinski, sindikat delavcev 
kovinske in elektroindustrije in 
republiški svet, kar pa ne pomeni, 
da morajo ti delavci še naprej 
ostati prav v Tomosu. Ker pa se to 
ni zgodilo in ker ob dodatni banč
ni infuziji tudi ne moremo govori
ti o kakšni pravi finančni sanaciji, 
se težave Tomosa očitno samo 
prelagajo, kar pomeni, da lahko 
prav kmalu spet izbruhnejo na 
plan - takrat veliko večje in nere
šljive.

Ali naj to pomeni, da se zavze
mamo za prvotni način reševana 
tega podjetja (ustnovitev novega 
podjetja INMOT iz dela Tomosa 
in stečaj za preostanek),ki ga je 
pripravilo vodstvo tovarne? Vse

kakor, če je bil cilj takšnega reše
vanja obdržati pri življenju tiste 
zdrave dele Tomosa, ki bi prina
šali dobiček. Tembolj, ker so od
govorni zatijevati, da preostali 
delavci ne bodo na cesti, ker se 
proizvodnja mopedov in izven- 
krmnih motoijev ter motorjev za 
razne škropilnice ne bi ustavila, 
saj bi jo oskrbovali z reprodukcij
skim materialom najbrž pa tudi 
z obratnimi sredstvi prek Inmota. 
Šlo je torej le za to, da se Tomos 
na ta način reši prevelikega bre
mena posojil. To pa je prav tisto 
kislo jabolko, v katero bodo ho
češ nočeš morala vgrizniti mnoga 
naša podjetja, kar z drugimi bese
dami pomeni, da to ni zgolj več 
njihova stvar, temveč in tudi 
predvsem stvar gospodarskega 
sistema in njegove politike.

Vse to nam govori, da bo po
trebno za učinkovito zdravljenje 
gospodarstva še naprej smelo od
grinjati ideološke plašnice, se ne
hati slepiti z najrazličnejšimi re
likti ter ob demontiranju dogo

vornega gospodarstva hkrati gra
diti celovit tržni model. Pri tem 
bo potrebno kar v najkrajšem ča
su reči končno bobu bob in popu 
pop in jasno povedati, čigava je 
pravzaprav famozna družbena 
(ne)lastnina, kar je, na primer, na 
nedavni seji komisije za pripravo 
dokumentov o gospodarski pre
novi pri predsedstvu CK ZKJ, ki 
jih bodo obravnavali na bližnjem 
izrednem partijskem kongresu, 
storil Zoran Popov in brez ovin
karjenja dejal: »Ko govorimo 
o družbeni lastnini, moramo biti 
jasni in reči, da je lahko njen titu- 
lar le država in da ni druge reši
tve. To ne pomeni, da mora to biti 
vedno centralna država, ali da 
sploh mora biti prav ona, kajti dr
žavne organe imamo na najrazlič

nejših ravneh, toda jasno je, da 
mora biti ta titular nujno le drža
va... »Resnici na ljubo je treba 
reči, da so se s tem vprašanjem 
spopadali še mnogi drugi, vendar 
nihče ni jasno odgovoril na vpra
šanje, čigavo je podjetje. Tako je, 
kot piše Ekonomska politika, Zo
ran Popov rekel nekaj, kar ima 
svojo konkretno zgodovinsko in 
teoretično-ideološko podlago, 
predvsem pa tisto, kar drugi (še) 
ne morejo ali nočejo reči.

Kakorkoli že, stečaj bi utegnil 
biti spodbuda kakovostnim go
spodarskim spremembam šele 
v takšnih razmerah, ki ne bodo 
vodstvu podjetja omogočale, da 
z njim rešujejo zgolj problem čez
merne zadolžitve in odvečnih de
lavcev (ali pa še tega ne) ter da še

Vendarle stečaj?
Pred zaključkom redakcije smo dobili iz Kopra še novico, ki gre (presenet- 

Ijivo) v sklop našega razmišljanja. Za to je poskrbel stečajni senat Temeljnega 
sodišča v Kopru, ki bo verjetno še danes (8. septembra) sprejel odločitev 
o uvedbi stečajnega postopka za Tomos. Podobno kot mi je razmišljal direk
tor Tomosa Viktor Markežič, kije menil, da so bančni pogoji nesprejemljivi in 
da je »v teh razpravah eno od glavnih vprašanj programska usmeritev 
Tomosa, ki zahteva postopno opuščanje nekaterih programov, s tem pa tudi 
odpovedi (ne)znanemu številu delavcev«.

Piko na i našemu razmišljanju pa je pritisnil finančni izvedenec Stane 
Kaluža, kije med drugim ugotovil, daje »predlagano sodelovanje banke s 150 
milijardami dinarjev posojil oziroma avalov lahko le začasna finančna injek
cija..., ni pa injekcija, ki bi trajneje omogočila stabilno poslovanje«.

Ali po vsem tem le lahko upravičeno upamo, da bo reševanje Tomosa 
steklo tako, da bo od tega tudi dolgoročno kgj koristi?

naprej skrivajo svojo nesposob
nost in nestrokovnost, kot je 
v Delavski enotnosti zapisal član 
predsedstva RS ZSS Jože Stegne, 
temveč bo hkrati tudi priložnost 
za novo in jasno določitev lastni
štva podjetja. Se pravi tistega 
subjekta, ki se bo dolgoročno zav
zemal za povečevanje akumulaci
je in ki bo na svoji koži občutil 
takšno ali drugačno poslovanje.

V Tomosu se (logično) ni zgodi
lo nič od tega, ker se tudi ni mo
glo zgoditi. To pa je največji do
kaz, da za zdaj še nismo ustvarili 
takšnih razmer, v katerih bi se 
lahko šli tržno gospodarjenje, kar 
je hkrati kamen mejnik tudi za 
vse druge (politične) spremembe.

Ivo Kuljaj

Kakšen socialni program potrebujemo in zmoremo

Markovič ni kriv za bedo
Markovičevi vladi je bil razloč

il Postavljen ultimat: protiinfla- 
•Jski in socialni program kot po- 

®°J za obstanek. In kaj lahko na- 
redi vlada?

Zahteva po socialnem progra- 
l ^ je po mojem mnenju, enako 

ot pri proiinflacijskem progra- 
VA neke vrste nezaupnica: če 
j ®<*i ni mogoče očitati tega, kar 
fi !a> se ji da očitati tisto, česar ne 

•a! Ta vlada ni zakrivila niti in- 
acije niti bednega življenjskega 

ju k arda, niti ni obljubljala, da 
b° takoj odpravila, ker to tudi 

•e j^^oče. Res pa je, da so razme- 
Vpvi av'vse slabše, da relativno 
rev-. ,^el ljudi živi že čisto na robu 

h e *n ie vse več ljudi, ki 
d beseda »kruh« ni več prispe
tij a’ ampak resničnost. »Social- 
hačH0gram<<’ aH’ rečeno drugače, 
je v/ kako bodo ljudje preživeli, 
$e vv^Voma nujen, toda to, kar 
obk, bistvu zahteva od vlade, je 
b0(jbba, da bo iznašla ukrepe, ki 
Živ), V kratkem času zavarovali 
boli*!- 0 raven zaposlenih, iz- 
r°bu 1 P°l°žaj tistih, ki so že na 
Persr, ?0cialne bede, zagotovili 
hoSt aktivo, ali, rečeno narav- 
brezL delovna mesta za.armado 
loVtrselmh, ob tem pa naj bi de- 
Ogro<„mesta že zaposlenih ne bila 
ba na. Obenem pa bi bilo tre- 

^bremeniti gospodarstvo,

zmanjšati proračun in porabo 
nasploh. Zahtevajo torej nemogo
če in to takoj!

Država z bolnim gospodar
stvom in ureditvijo nasploh ne 
more tega popraviti z dobrim so
cialnim programom. Socialni pro
gram je predvsem račun, v kate
rem morajo biti dohodki in stro
ški usklajeni; imeti je mogoče to
liko socialnih pravic, kot jih je 
mogoče plačati. Iluzija, da je bi
stveno socialno izboljšanje mogo
če doseči s prerazporejanjem, te
melji na zelo majavih nogah. Do
kazujejo, denimo, s trditvijo, da 
varčevalci zaradi visoke inflacije 
pridobivajo, kar lahko o vržejo 
vsi, ki varčujejo za stanovanje.

Pot k izboljšanju socialnih raz
mer je samo pot ozdravitve go
spodarstva; ta pa ni mogoča brez 
nekaterih ostrih rezerv, predvsem 
pa ne na kratek rok.

Ekonomske analize so pokaza
le, da poleg drugih težav jugoslo
vansko gospodarstvo teži velika 
prezaposlenost; v nekaterih ob
močjih je v bistvu vsak tretji dela
vec odveč. Novih delovnih mest 
za odvečne delavce seveda ni mo
goče zagotoviti takoj, tudi ni za
gotovila, da bo to mogoče v nekaj 
letih. Hitrega odpuščanja delav
cev za zdaj ne omogoča niti zako
nodaja. Tudi sredstev, da bi zago

tovili denarna nadomestila brez
poselnih, bi bilo treba zbrati 
- prav od tega gospodarstva, ki 
delavcem ni več sposobno zago
tavljati niti minimalnih osebnih 
dohodkov. S kakšnim progra
mom naj vlada rešuje take raz
mere?

Ponudila je, kar je bilo mogoče: 
v osnutku zakona o delovnih raz
merjih, ki smo ga obravnavali 
pred počitnicami (in sprejem od
ložili, ker da si je za tako pomem
ben zakon treba vzeti več časa), 
precej olajšane možnosti za od
puščanje presežkov delavcev, 
s sorazmerno ugodnim varstvom 
za čas brezposelnosti. Seveda je 
to kljub vsemu za marsikaterega 
delavca, ki bi se znašel med pre
sežki, zelo kruta stvar. Seveda je 
to na nek način »izdaja« sociali
stičnega ideala, ki so ga vse soci
alistične družbe najvztrajneje go
jile: varnost delovnega mesta. To
da kaj storiti? Dolgoletno, skoraj 
absolutno zavarovano delovno 
mesto (izguba dela je bila možna 
samo kot kazen za hud disciplin
ski prekršek) smo plačali s kopi
čenjem presežkov, ki sedaj pred
stavljajo domala nerešljiv pro
blem. Nerešljiv zaradi obsega (ce
lo v relativno urejeni Sloveniji so 
ocene o več kot stotisoč delav
cev!), nerešljiv, ker ni sredstev za

nova vlaganja (pa tudi ne ustrez
nih programov!), delno pa tudi za
radi dolgo grajene in utijevane fi
lozofije, da je zaposlitev, delo, 
brezposelnost »družbeni pro
blem«, ki se lahko rešuje zgolj na 
družben način. Hočem reči, da je 
sistem posameznika pasiviziral 
ne le v tem smislu, da »zasebni- 
štvo« na mnogih področjih ni bilo 
dovoljeno, na nobenem pa zažele
no, ampak tudi v tem smislu, da 
ljudem ni bilo treba misliti in skr
beti za slabe čase. Kolikor takšna 
praksa človeka v nekem smislu 
osvobaja, ga v drugem smislu 
onesposablja. Nemoč sistema in 
nemoč posameznika, bi se lahko 
reklo; iz tega začaranega kroga se 
hitro enostavno ne da.

Treba bi bilo, mislim, kar najhi
treje in kar najbolj na široko od
preti možnosti in ljudi tudi spod
bujati, da se v čimvečji meri 
»znajdejo« sami. Gre za sprostitev 
predpisov in postopkov, ki ureja
jo odpiranje zasebnih podjetij, 
osebnega dela, skupinskih in in
dividualnih projektov. Legalizira
ti dobršen del obstoječih »sivih« 
dejavnosti. Razvijati filozofijo, da 
je dovoljeno vse, kar ni izrecno 
prepovedano in da je lahko pre
povedano samo tisto, kar je doka
zano škodljivo; razvijati zavest da 
»družbena odgovornost« ne po

meni nujno osebne nemočnosti. 
Skratka, početi nekaj, kar jev na
sprotju z mnogočem, kar smo po
čeli več kot štirideset let. A druge
ga izhoda preprosto ni.

Glede odgovornosti zvezne vla
de; njena naloga je pripraviti 
predpise, ki bi ta proces začenjali, 
ter predvideti vire sredstev, ki jih 
bo to zahtevalo. Zagotoviti sred
stva, kar ponekod teijajo, ne mo
re biti stvar zveznega proračuna; 
problem je preprosto prevelik, da 
bi se lahko spopadli z njim fron
talno, na zvezni ravni. Uspeh lah
ko pričakujemo le od politike ma
lih korakov, v kateri bodo svojo 
pamet in sredstva vpregle repu
blike, pokrajini, občine in podjet
ja. Taka politika seveda ne more 
rešiti problemov čez noč, niti 
v nekaj mesecih, lahko pa v nekaj 
letih bistveno popravi sedanjo čr
no sliko. Vsekakor pa je in ostane 
državi skrb za tiste ljudi, ki v trž
no tekmo ne morejo. Socialni pro
gram je po eni strani stvar razvo
ja, ki bo gospodarstvo postavil na 
trdnejše noge; odgovornost zvez
ne vlade je tu predvsem postav
ljanje sistema. Po drugi strani je 
socialni program program ukre
pov »socialne države«, ki prav ta
ko ni koncentrirana le na zvezni 
ravni.

Odgovor na vprašanje, kakšen 
socialni program lahko ponudi 
vlada, je verjetno, da lahko razve
že nekaj vozlov, ki so ves družbe
ni sistem naredili tog, inerten in 
neprilagodljiv. Vse preostalo je 
stvar drugih; tudi tistih, ki kritizi- 
r:yo vlado.

Marija Cigale
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Zvezni zakon o delovnih razmerjih (zdaj še v obliki predloga) v skupščini

SINDIKATI IN VLADA 
ŠE NISO USKLADILI VSEGA
Tridesetega septembra naj bi zvezna skupščina sprejela 
zakon o temeljih iz delovnih razmerij, ki je že nekajkrat 
razburil politične duhove. Zlasti sindikati so zahtevali, naj se 
zakon na stopnji predloga temeljito prouči in zagotovi zapo
slenim takšno raven pravnega varstva iz delovnih razmerij, 
ki ustreza današnjim razvitim družbenim odnosom. V vod
stvu Zveze sindikatov Jugoslavije so ob koncu prejšnjega 
tedna ugotavljali doseženo stopnjo soglasja o dopolnilih, ki 
so jih pripravili v sindikatih in ponudili zvezni vladi.

Jože Stegne, član predsedstva 
RS ZSS, nam je dejal, da so slo
venski predlogi za spremembe 
delovne zakonodaje dobili pod
poro tudi v Zvezi sindikatov Ju
goslavije. Sindikat je dal kar 70 
dopolnil na predlog za zakon, 
vendar, kot vse kaže, pri nekate
rih z ZIS niso prišlo do skupnega 
jezika. Zato bo vodstvo Zveze sin
dikatov Jugoslavije na septembr
ski skupščini skladno z ustavno 
možnostjo, nastopilo z dopolnili.

Med novostmi, kijih prinaša za
kon glede vloge sindikata pri ure
janju delovnih razmerij, velja po
udariti pravico delavcev, da se or
ganizirajo v sindikat, ki brani nji
hove pravice in interese, skladno 
z zakonom in statutom. Pristojni 
organ oziroma organizacija ali de
lodajalec mora omogočiti sindi
katu, da sodeluje v vseh postop
kih urejanja pravic, dolžnosti in 
odgovornosti delavca, ki izhajajo 
iz dela in delovnih odnosov. Pred
sednik sindikalne organizacije ali 
sindikalni poverjenik pa po tem 
zakonu ne bo mogel biti več kli
can na odgovornost niti postav
ljen v neugoden položaj zaradi 
svojega angažiranja pri varstvu 
pravic in interesov članstva. Za
kon tudi narekuje, da ima pred
sednik sindikata pravico do raz
bremenitve del in nalog v proiz
vodnem oziroma poslovnem pro
cesu za tisti čas, ko opravlja svoje 
politične dolžnosti.

Ob obilici novosti, ki jih je do
slej sindikatu uspelo uveljaviti 
v predlogu, velja omeniti zahtevo, 
da delavci z referendumom glasu
jejo o zaupnici individualnemu 
poslovodnemu organu v podjetju 
ob koncu poslovnega leta oziro
ma o prenehanju mandata in nje
govi ponovni volitvi. Odločitev 
o imenovanju in razrešitvi indivi
dualnega poslovodnega organa 
pa sprejema delavski svet s taj
nim glasovanjem. Po predlogu 
sindikatov individualni poslo
vodni organ in delavci s posebni
mi pooblastili ne morejo ustno 
razporejati delavce z enega delov
nega mesta na drugo, temveč le 
v pisni obliki in argumentirano, 
ko to zahteva potreba m organiza
cija dela.

Največ razprav in bojazni je bi
lo med delavci zaradi tistih čle
nov v predlogu za zakon o delov
nih razmerjih, ki govorijo o pre
sežkih delavcev. Vse kaže, da je 
rešitev v 20. členu zakona ta strah 
odpravila. Ta člen namreč pravi, 
da delavcu, ki mu preneha delo 
zaradi tehnoloških in drugih reši
tev, s katerimi v podjetju poveču
jejo produktivnost in uspeh orga
nizacije, ne more biti prekinjen 
delovni odnos. Organizacija ali 
delodajalec mora zagotoviti, 
skladno z merili, ki so zapisana 
v zakonu in v splošnem aktu, vsaj 
eno od pravic, ki izhajajo iz dela. 
Te pa so: pravica, da dela na dru
gih delih in nalogah v isti organi

zaciji oziroma pri delodajalcu, za 
kar ima seveda delavec ustrezno 
kvalifikacijo in strokovno uspo
sobljenost; pravico, da dela v dru

gi organizaciji oziroma pri dru
gem delodajalcu na osnovi spora
zuma med pristojnimi organi; 
pravico delavca do prekvalifika
cije ali dokvalifikacije za delo na 
delovnem mestu v isti ali drugi 
organizaciji. Med prekvalifikacijo 
ali dokvalifikacijo ima delavec 
pravico do nadomestila v višini 
povprečnega uveljavljenega 
osebnega dohodka delavca na 
istih ali podobnih delih in nalo
gah v organizaciji.

Seveda pa lahko delavcu prene
ha delovno razmerje v primerih, 
če ima zagotovljeno pravico do 
odkupa delovnega staža in če mu 
manjka največ pet let do upokoji
tve, če delavec sprejme enkratno 
nadomestilo v obliki odpravnine, 
vendar v višini najmanj 24 pov
prečnih bruto osebnih dohodkov, 
doseženih v republiki oziroma 
v pokrajini v preteklem mesecu. 
Zakon pa zavezuje delodajalce in 
delovne organizacije, da delavcu,

Predsednik RS ZSS Miha Ravnik in član predsedstva Lojze Fortuna sta se v torek, v prostorih 
slovenskega izvršnega sveta, sestala s predsednikom delovne skupnosti Alpe-Jadran Giusep- 
pom Gionenzanom. Pogovor je bil namenjen možnostim za boljše obveščanje znotraj delovne 
skupnosti Alpe-Jadran, dialogu o nekaterih perečih vprašanjih gospodarskega in političnega 
sodelovanja in temu, kako v telesih delovne skupnosti Alpe-Jadran uveljavljati stališča
sindikatov. Slika: Sašo Bernardi

za katerega ne obstaja več potre
ba po delu v tej delovni organiza
ciji, da preučijo vse možnosti za 
delo v drugi organizaciji ali pravi
co do prekvalifikacije in dokvali
fikacijo.

Če v organizaciji ali pri deloda
jalcu ni možnosti za uveljavitev 
vseh pravic, lahko delavcu prene
ha delovno razmerje, vendar mo
ra imeti zagotovljeno pravico do 
dokupa delovne dobe do pet let 
upokojenskega staža, da dobi sta
rostno pokojnino in enkratno na
domestilo v obliki najmanj 24 
povprečnih mesečnih osebnih 
dohodkov delavca, ki jih je dobil 
v organizaciji v prejšnjem me- 
seču.

Delovni čas bi na predlog sindi
kata lahko imel največ 40 deloV; 
nih ur na teden, zakon pa naj b* 
tudi omogočil krajši delovni čas. 
v primerih in pod pogoji, ki so 
zapisani v posebnem zakonu.

Sindikati zahtevajo, da ima de
lavec pravico do osebnega dohod
ka na osnovi tekočega dela, na 
osnovi rezultatov upravljanja ifi 
gospodarjenja, dobička, inovacij- 
racionalizacij in drugih oblik 
ustvarjanja in solidarnosti, sklad
no z zakonom in splošnimi akti- 
vendar najmanj v višini, ki omo
goča njegovo materialno, social
no varnost, s tem da raven oseb
nega dohodka ne sme biti pod 
najnižjim osebnim dohodkom-

Osebni dohodek se izplačuje naj
manj enkrat mesečno. Sicer pa bo 
na osnovi zakona o temeljnih de
lovnih razmerjih potrebno na rav
ni federacije pripraviti skupne os
nove za izdelavo kolektivnih p°' 
godb med sindikati in gospodar- 
skimi zbornicami. Kolektivne p°; 
godbe pa se bodo zbirale na raVpl 
republike oziroma pokrajine ip 
na nižjih ravneh organiziranosti- 
skladno s posebnimi pogoji. Ko
lektivna pogodba ima zakonsko 
moč in velja za vse delavce, ne 
glede na to, ali so člani sindikata- 
kakor tudi za vse delodajalce, ne 
glede na to, ali so člani gospodar
ske zbornice oziroma njenih zdru
ženj. Dodajamo še, da je tokrat 
v zakonu zapisana tudi pravica 
delavca do stavke pod pogoji, ki 
bodo zapisani v posebnem zako
nu in v kolektivnih pogodbah. Za 
sodelovanje v stavki delavec ne 
sme biti disciplinsko preganjan-

M.&

CAS PRIGANJA
»Čedalje pogosteje se dogaja, da me 
kakšen sindikalni aktivist pocuka za 
rokav in mimogrede vpraša: - »Ti, 
kako bomo pravzaprav delovali po 
novem?« pripoveduje predsednik ob
činskega sveta ZSS Ljubljana Center 
Brane Omerza. »Pa mu pošteno odvr
nem, da tega še sam ne vem, ker kakš
ne otipljive platforme našega bodo
čega delovanja še vedno nimam 
v rokah...«

Od februarja sem, ko so zgledale luč sve
ta teze za prenovo sindikata, so v ljubljan
ski občini Center tekle živahne razprave 
o usodi, nenazadnje pa tudi o perspektivah 
osrednje delavske organizacije. Dokaz za to 
so gotovo tudi številne pripombe, ki se jih 
je nabralo kar za 11 strani in ki sojih s svo
jega osrednjega sedeža seveda posredovali 
tudi naprej. »Ali so jih upoštevali ali so jih 
vrgli v koš, tega ne vem,« nam s kopijam 
v rokah pomaha Omerza. »Vem pa, da tez 
še nikjer nismo verificirali, zato se bojim, 
da jih bomo dobili nazaj kar kot de 
facto...«

V Centru pričakujejo od gradiva, ki gaje 
ta teden rešetalo republiško sindikalno 
vodstvo, predvsem odgovore na dve, po

njihovem mnenju bistveni vprašanji: kate 
je generalni, vizijski cilj organizacije } 
s kakšnimi oblikami, metodami in organi 
ranostjo ga bo moč doseči. :

Ker pa se pri nas vsak dan zgodi ^ 
(ne)predvidljivega, bi morali dobiti tudi n 
kakšen kratkoročni program ukrepanja- . 
bodo kos razmeram. »Bitka za najni 
osebni dohodek je vsej inflatornosti na • 
ljub že taka, kratkoročna, zmaga,« P.e. 
Omerza, »toda vedite, da je tudi v suzru 
lastniškem družbenem redu gospodar ta 
,futral‘ svoje črnce, da mu niso pomrli ■

Da živahna dejavnost, ki se je v °sn°vva)i 
organizacijah razplamtela po razpf3 -a. 
o tezah za prenovo sindikata, ne bi Pojejjv,
la, bo torej v marsičem odvisno od Ž1"3 ^ 
ki so jih ta teden premlevali v repubhs n, 
vrhu, zdaj pa jih bodo vrgli v rabo. O 
ski svet ZSS .Ljubljana Center jih bo o ^0t 
naval konec septembra na seji, ki naj 
nekakšna predpriprava na skupščino 1 t 
drugim tudi ocenila, za koliko seje sin ^e. 
v zadnjih štirih letih premaknil nazaj ^ 
lavcu. »Krivični bi bili, če bi rekli, da ^ 
dostni ni,« ocenjuje Omerza, »bojim 
nam za prehod na novo pot že zrna J 
časa.« p X
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Celje: Za evropsko kakovost življenja

VOLA OBRALI DO REBER
torej večina govorcev obljubljala, 
kako gre za skupen boj, vendar so 
izza mikrofonov odhajali vsak 
k svojemu - omizju. In bilo jih je 
lepo gledati, kako so navdušeno 
prikimavali vsak - svojim, le ob
činstvo je ploskalo - vsem.

Festival politike in kulture v Celju je poleg grmenja navrgel 
tudi glasne želje po obračunu. Toliko opevan in težko priča
kovan »pluralizem« je novopečene strankarske politike zalo
til brez vabljivih programov. Kaj naj delavec pričakuje od 
govorca, če mu ta v petih minutah ne more povedati, kaj bi 
rad?

Nevsakdanji in za dosedanjo 
Politiko nezanimiv shod vsega, 
kar na Slovenskem nekaj pomeni 
ali bo pomenilo, javna predstavi
tev že predstavljene oblasti in 
°nih, ki bi jo vrgli, da bi sami 
prevzeli oblast, edinstven tabor 
različno mislečih, so spet umesili 
Celjani.

V soboto, 2. septembra, skoraj 
točno na dan, ko so pred petdese
timi leti v Celju organizirali usta
novni sestanek zastopnikov de
mokratskih skupin oziroma zbor 
delegatov delavskih in kmečkih 
skupin, je bil na Trgu svobode in 
dvorišču Spodnjega gradu celod
nevni festival politike in kulture 
Pod geslom Za evropsko kako
vost življenja. Festival je pripravi
la medobčinska zveza komuni
stov skupaj z vsemi zvezami in 
združenji.

Brez slik, parol in zastav
Celje ima v zgodovini sloven

skega delavskega gibanja po
membno in vidno mesto. Od na
rodnostnega prebujanja do orga
niziranega upora, katerega vrh 
Vsekakor predstavlja ustanovitev 
Zveze delovnega ljudstva Slove
nije in druga konferenca Komu
nistične partije Slovenije v Jošto- 
Vem mlinu.

P? desetletnem srečevanju 
»najvišjih predstavnikov ljudske 
oblasti«, ko so ti med ljudstvo 
Praviloma prihajali v vse razkoš
nejših avtomobilih ali se dali pri
peljati celo s helikopterji, ko so 
temu ljudstvu odmerjali dolge ti
rade govorov o najboljši poti 
v brezrazredno družbo in se nato 
s.svojimi opričniki ob jedači in 
Pijači na samem lotevali kadrov- 
skih rošad, so Celjani tokrat zade- 
v° obrnili in vse, ki oblikujejo, 
mislijo ali želijo preoblikovati na- 

stvarnost, povabili na grajsko

Prirediteljem tega nevsakda
njega shoda v Celju je šlo nepred
irna na roko več okoliščin. Za 
ajodmevnejšo je poskrbel Fran- 
e Popit s svojim pismom Cen

ilnemu komiteju. Kot vemo, je 
ranče Popit svojo povojno poli- 

s Cn° Pot delil tudi s Celjem, 
celjskega območja ima vrsto so- 
eiavcev, na Celjskem je bila naj

trše uveljavljena njegova politika 
gospodarskega in političnega raz
voja. In kot se to v življenju doga
ja, prav v Celju se je pripetilo in 
zalomilo - nepričakovani izidi 
volitev, presenetljiv izbor posa
meznih vodstev in krona vsega
- prvi predsednik občinskega 
vodstva socialistične zveze, ki ni
- komunist...

Resnici na ljubo je treba pošte
no priznati, da večina Celjanov ni 
razumela plakata, ki je bil nalep
ljen po izložbah. Na plakatu je bi
lo moč videti prazgodovinske po
šasti - dinozavre, in pripis, da gre 
za festival politike in kulture. Na 
isti dan sta naši največji pivovar
ni, Laško in Union, nevede za jav
no predstavitev slovenskih poli
tičnih gibanj v Celju, z ljubljan
skim radiom pripravili v Celju, na 
Trgu svobode, in v Ljubljani na 
dvorišču pivovarne Union, javni 
natečaj o - pivu. Tako je velik del 
pivopivcev presenečen spremljal 
kulturni spored in škilil na graj
sko dvorišče, kjer je šlo zares.

Prvi je med narod udaril dr. Ci
ril Ribičič: »Tudi danes ni pre
pričljivo sklicevanje na objektiv
ne ovire in na razmerje političnih 
sil v Jugoslaviji pri nasprotova
nju prenovitvenim procesom. Sa
mi smo krivi, da se lahko prekro- 
jevalci avnojske Jugoslavije pri
voščljivo nasmihajo, ker Temelj
ne listine Slovenije 1989 doslej ni 
podpisalo več kot 200.000 ljudi. 
Soodgovorni smo, ker ne uspemo 
preusmeriti pozornosti slovenske 
in jugoslovanske javnosti in poli
tike od nesmiselnih prepirov 
k oblikovanju skupnega pozitiv
nega programa izhoda iz krize in 
demokratizacije. Nismo na ravni 
aktivistov pred 50 leti, če vsega 
tega ne bomo uspeli spremeniti.

Ne smemo se pustiti zmesti ti
stim, ki z zapletenimi izrazi pri
krivajo dejstvo, da se jim zdijo 
prenovitveni procesi prehitri in 
jih ne morejo več dohajati. Ne 
smemo pozabiti, daje pred časom 
vrste ZKS zapustila skupina levo 
usmerjenih intelektualcev, pre
pričanih socialistov in komuni
stov s prav nasprotno utemeljitvi
jo, da je razhajanje med obljuba
mi in dejanji preveliko, začeti de
mokratični procesi pa vse preveč

obotavljajoči in premalo pogum
ni. Ne smemo dopustiti, da bi Po
pitovo grmenje v teh dneh pregla
silo prevladujoče razpoloženje 
med ljudmi in člani ZKS, na kate
rega se sklicuje.

Zavedati pa se moramo, da je 
v tem grmenju nekaj upoštevanja 
vredne grožnje, seveda samo 
z bliski, ki udarjajo zoper preno
vitvene procese ravno iz nasprot
ne strani kot ponavljajoče se uj
me letošnjega poletja. Najnovejši 
grozeči oblaki se zgrinjajo nad 
predlogi dopolnil slovenske usta
ve. Zagovorniki centralizacije so 
zgroženi zaradi določil o samood
ločbi slovenskega naroda, o suve
reni pravici Slovenije pri uveljav
ljanju izrednih razmer, o enako
pravnosti jezikov, moti pa jih celo 
širjenje pravic italijanske in mad
žarske narodnosti in njun položaj 
avtohtonih narodnosti v Sloveni
ji. Še večjo vznemirjenost povzro
ča med njimi omenjanje možnosti 
asimetričnega razvoja jugoslo
vanskega federalizma...«

Delavec je slabše plačan 
kot pred 30 leti

Celjani so bili presenečeni nad 
tem, kaj vse premorejo, znajo in 
zmorejo. Ves dopoldan in popol
dan do sedemnajste, ko naj bi bila 
predstavitev političnega utripa, je 
bilo moč videti to, kar Celje ne 
doživlja vse leto. Politične stran
ke, razen komunistov, so si posta
vile svoje stojnice, v svoje združe
nje so te vabile tudi feministke, za 
borih 50 tisočakov si si lahko ku
pil karikturo Jokla ali Miloševiča, 
Kučana ali Smoleta, kot jih vidi 
slikar domačin Bori Zupančič. 
Trikrat lahko ugibate, po kateri 
karikaturi so Celjani najbolj se
gali ...

Tone Zimšek, predsednik obči
ne, je v nagovoru povedal nekaj 
žalostnih resnic o Celju. Gre za 
resnico, da Celje že dolgo ni več 
to, kar je bilo pred vojno in še po 
njej, da delavstvo Celja preživlja 
črne dni. To, delavstvo Celja, tudi 
tokrat ni posedlo po klopeh na 
grajskem dvorišču, zvečine je sto
je spremljalo verbalno ponavlja
nje že znanega, neprizadeto po
slušalo grožnje in obljube posa
meznih govorcev, predstavnikov 
združenj. In bili so tu skoraj vsi, 
razen Lojzeta Peterleta iz sloven
skega krščanskega gibanja, ki ni 
stopil na oder: Mojmir Ocvirk, 
predstavnik nekdanje Titove mla
dine, je še pred mikrofonom raz

mišljal, kako bi svojim rojakom le 
omislil kaj novega, vendar naprej 
od groženj ni prijecljal; Silvester 
Drevenšek je v imenu socialde
mokratov zahteval izboljšanje živ
ljenja in sporazumevanje ter od
klon od dogmatskega marksistič
nega fundamentalizma; demo
krat Rajko Pirnat pa je povedal, 
da danes živimo slabše kot pred 
tridesetimi leti, in da je zato nera
zumna trditev Franceta Popita, 
da je bilo v času njegove vladavi
ne - vse boljše. »Popitova trditev 
je nekaj takega, kot če padeš iz 
desetega nadstropja in pri prvem 
nadstropju še trdiš, daje še vedno 
vse v redu...«

Vane Gošnik, predstavnik Zele
nih, je povedal to, kar je Celjanom 
že dolgo znano, vendar uradno 
nepriznano: da je namreč Celje 
ekološko izredno ogroženo in da 
bodo Zeleni zdaj odločno posegli 
vmes. To jim bo zdaj nekoliko laž
je, kajti trdo skorjo teh težav je že 
dodobra načelo domače društvo. 
Viktor Žakelj, podpredsednik 
slovenske socialistične zveze, je 
kot zadnji govornik v manj kot 
petih minutah, kolikor je posa
meznim govorcem bilo odmerje
no, vendar vsi niso mogli svojih 
programov, obljub in groženj str
niti v ta okvir, zbranim povedal, 
da SZDL nima komu biti alterna
tiva, da ni bila in ne bo ne nova ne 
stara stranka, temveč organizaci
ja, ki se bo pravočasno odzivala 
na težave vseh ljudi!

Na grajskem dvorišču in Trgu 
svobode zbrani ljudje so narobe 
mislili, da je komunistom še bog 
- naklonjen! Kajti po govoru dr. 
Cirila Ribičiča je iz oblakov zače
lo - rositi. Že prve kaplje so odg
nale peščico, ki na tem shodu ni 
vedela, kam s sabo. Bili pa so tu 
vsi: tako oni Popitovi kot oni Ku
čanovi. Prvih resda manj, ni bilo 
videti nobenega izmed nekdanjih 
stebrov, kijih drugekrati ni manj
kalo v prvi vrsti in ki so Popitu še 
ob njegovem zadnjem praznova
nju rojstnega dne iz tega kraja in 
mesta čestitali; škoda, kajti na 
shodu je bilo povedano mnogo 
resnic in dejstev, ki so rezultat in 
posledica neke, upajmo in veije- 
mimo, nekdanje politike.

Zanimivo je, da je večina novo
pečenih govorcev in morebiti ce
lo bodočih vodij, razen dr. Požar
nika, ki v Demokraciji jasno pra
vi, da gre za boj za oblast, da je

Politika je zanimiva reč, zato je 
čudno, da so ljudje nezaupljivi do 
nje. Bolj ko nekaj obljubljaš, bolj 
kot pretiš, manj ti zaupajo. Kaže, 
da je danes vredno samo še to, kar 
vidiš in občutiš, in v Celju ni bilo 
dosti novega. Kako naj, denimo, 
trikrat več delavcev tovarne Emo, 
kot je morebiti bilo vseh poslušal
cev na grajskem dvorišču, verja
me tej politiki in tem govorcem, 
če sta jih v najbolj črnih dneh, ki 
jih zdaj doživljajo, obiskala le 
predsednik sindikatov Miha Rav
nik in sekretar vseh jugoslovan
skih komunistov Štefan Korošec! 
Mar teh skoraj tri tisoč delavcev 
in prav toliko celjskih družin, ki 
živijo z Emom, ni vredno vsaj to
likšne skrbi, kot 150 družin, koli
kor jih je prizadela naravna ujma? 
Po bankrotu Ema, ki je delavcem 
tudi zaradi poniglavosti teh lokal
nih mogotcev pretil, delavcem ne 
bi ostalo nič, niti preplavljena nji
va, niti razorana cesta, niti poru
šen dom, ker nič niso imeli in tudi 
nimajo. In vendar je vsa Slovenija 
vstala v pomoč prizadetim, kjer 
se vsaka zase vrstijo delegacije 
najvišjih funkcionarjev, ki bi sli
šali isto žalost, za tragedijo delav
cev Ema, kjer spet delajo po dva
najst in več ur, pa nihče ne odgo
varja ...

V stari Evropi, kjer so pred pet
desetimi leti ustanovili Žvezo de
lovnega ljudstva Slovenije, naz
dravili slovenski enotnosti, je na 
tokratni slovesnosti na okrogli 
mizi navzoče najbolj presenetil 
spet Jože Smole. Povedal je na
mreč, da je dovolj tega spreneve
danja tudi o dnevu vstaje sloven
skega naroda. Kajti v Sloveniji se 
porifašistično gibanje po sramot
nem paktu ni nehalo, in da je zato 
zadnji čas, da 27. april proglasimo 
za dan vstaje slovenskega naroda, 
ker sedanji datum 22. julij ne 
ustreza zgodovinski resnici.

In zakaj je torej v Celju plakat 
z dinozavri vabil na ta svojevrstni 
shod? V Celju je bilo slišati razla
go, da so dinozavri pravšnje opo
zorilo, ker naj bi izumrli zaradi 
svojega dolgega informacijskega 
in živčnega sistema: ko je dinoza
vra sovražnik ugriznil v rep, je 
živčni sistem glede na velikost 
pozabil na ustrezno komando to
liko časa, da je sovražnik dinoza
vra požrl že do trupa! Potem so si 
dinozavri vgradili dvojni sistem, 
vendar niso točno določili, kateri 
izmed njiju je odločujoč...

Janez Sever
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Napovedana splošna stavka v slovenskem zdravstvu

ŠOK, KI NAJ 
PRETRESE DRUŽBO
Res je sicer, da so zaposleni v slovenskem zdravstvu zaradi 
čedalje bolj nevzdržnega gmotnega položaja že 28. junija 
zagrozili s stavko - toda v vseh tistih institucijah, v katerih 
so bili zadnja dva meseca bolj ali manj gluhi za nenehne 
konkretne zahteve zdravstvenih delavcev, so vendarle upali, 
da do tega izrazitega koraka ne bo prišlo. Toda zdaj je zdrav
stvenim delavcem prekipelo in po jalovem opozarjanju na 
svoje zahteve so se odločili razglasiti splošno stavko. Prvo 
tovrstno pri nas, ki naj bi bila nekakšen šok, s katerim bi 
pretresli vso družbo, da bi se naposled zganila.

Republiški odbor sindikata de
lavcev v zdravstvu in socialnem 
varstvu Slovenije se je na zadnji 
seji, minulo sredo, pravzaprav do
kaj hitro, po enourni razpravi od
ločil za splošno stavko v zdrav
stvu, potem ko je stavkovni od
bor pod vodstvom primarija dr. 
Jožeta Arzenška ugotovil, da no
beni od zahtev, ki sojih bili naslo
vili na razne odgovorne dejavnike 
v republiki, do 30. avgusta niso 
ugodili.
Dvanajsturna stavka

Tako napovedana splošna stav
ka slovenskih zdravstvenih de
lavcev bo in sicer v sredo, 20. sep
tembra. Trajala bo dvanajst ur in 
to od 7. do 19. ure. Pri tem bodo 
upoštevali načela in kodeks etike 
zdravstvenih delavcev in delav
cev v socialnem skrbstvu.

Splošno stavko podpira več kot 
250 osnovnih sindikalnih organi
zacij, ki zajemajo približno 90 od
stotkov članov sindikata dejavno
sti. Le sedem osnovnih sindikal
nih organizacij stavke ni podprlo. 
Pri tem je treba povedati, da stav
ke ne podpira konferenca sindi
kata v Univerzitetnem kliničnem 
centru v Ljubljani, pa tudi ne slo
vensko zdravniško društvo. Pred
stavnik UKC Ljubljana je na seji

dejal, da stavke ne podpirajo 
predvsem zaradi zapletenih orga
nizacijskih razlogov - UKC na
mreč zaposluje 7600 ljudi - sicer 
pa je, kot je dejal Janez Kirbiš, 
finančni položaj pri njih v zad
njem času ugodnejši.

Slovensko zdravniško društvo 
pa splošno stavko zavrača pred
vsem iz etičnih načel. Stavka po 
njihovem mnenju ni način, s kate
rim bi lahko izboljšali razmere 
v zdravstvu. Za kaj takšnega bi 
bile potrebne sistemske rešitve.

Podobnega mnenja je bila sicer 
tudi Tina Tomlje, ki je bila na seji 
kot predstavnica CK ZK Sloveni
je - tudi ona je menila, da s stav
ko ni mogoče rešiti zapletenih 
razmer v zdravstvu. Vendar pa je 
stavko podprla, saj bo zgovorno 
opozorila na agonijo, ki zdaj vlada 
na tem področju. Sicer pa so nav
zoči na seji večkrat poudarili, da 
podpirajo stavko kot skrajno 
sredstvo za razpletanje razmer 
v slovenskem zdravstvu - z njo 
ne bo mogoče na mah premagati 
zagat na tem področju, pričakuje
jo pa, da se bo spremenil odnos 
družbe do te dejavnosti.
Posledice za zdravje

Predsednik stavkovnega odbo
ra dr. Jože Arzenšek je na kratko

orisal dejavnost sindikata na tem 
področju. Povedal je, da so bile 
dozdajšnje rešitve le od danes do 
jutri in niso prinesle želenega, kar 
pa se lahko pozna na zdravju slo
venskega prebivalstva. Tudi re
zultati poslovanja v slovenskem 
zdravstvu ne kažejo kakšnega 
okrevanja. Slovenske zdravstve
ne organizacije so v letošnjih še
stih mesecih pridelale za 208 mili
jard dinaijev izgub.

Republiški odbor sindikata de
lavcev v zdravstvu in socialnem 
varstvu je naslovil zahteve na 
skupščino SR Slovenije, na izvrš
ni svet skupščine SRS, na skupš
čino zdravstvene skupnosti Slo
venije, na skupščino socialnega 
skrbstva Slovenije in na republi
ški komite za zdravstvo in social
no varstvo. Odgovorila sta le 
skupščina zdravstvene skupnosti 
in zadnji hip še komite za zdrav
stvo in socialno varstvo.

Vendar pa v republiškem odbo
ru z njunimi odgovori niso zado
voljni, saj še vedno ni jasno, kakš
ne bodo temeljne usmeritve si
stemskih sprememb niti kdaj bo
do sprejete in uveljavljene. Prav 
tako tudi ni nakazanih nobenih 
rešitev za prehodno obdobje ozi
roma za leto 1990.

Dejstvo je vsekakor, da so v re
publiškem odboru sindikata de
lavcev v zdravstvu in socialnem 
varstvu Slovenije oblikovali zelo 
konkretne predloge in jih tudi 
pravi čas naslovili na tiste, ki 
o vsem tem odločajo - pa so nale
teli ali na gluha ušesa ali na načel
no podporo, ki nič ne stane, ali pa 
na izvijanje in zavlačevanje. Ne
odgovoren odnos do zdravstva, ki

smo mu bili priča že lep čas, se je 
znova pokazal v praksi.

Usoda zahtev
Tako je republiški odbor, deni

mo, zahteval spremembo elemen
tov za oblikovanje cen storitev, 
tako da se takoj uveljavi najnižji 
osebni dohodek, ki ga ugotavlja 
republiški svet zveze sindikatov, 
vendar tega niso niti načelno 
sprejeli. Skupščina zdravstvene 
skupnosti Slovenije je 19. julija 
samo načelno podprla zahteve 
odbora in pri tem ugotovila, da je 
oblikovanje cen zdravstvenih sto
ritev neustrezno in da vpliva na 
poslabšanje možnosti zaposlova
nja zdravstvenih organizacij.

Republiški komite za zdravstvo 
in socilano varstvo se je opredelil 
zgolj do povračila materialnih 
stroškov in amortizacije. Obvestil 
je odbor, da zdravstvena skup
nost Slovenije in zavod SRS za 
družbeno planiranje upoštevata 
predvideno rast materialnih stro
škov in amortizacije v nasled
njem mesecu. Na zahtevo odbora 
po uveljavitvi najnižjega osebne
ga dohodka pa je priložil mnenje 
republiškega komiteja za delo, po 
katererm družbeni dogovor o do
hodku ne daje osnove za uveljavi
tev najnižjega OD v družbenih de
javnostih kot osnove za oblikova
nje cen.

Pri tem se je skliceval na 13. 
člen družbenega dogovora, po ka
terem je najnižji osebni dohodek 
merilo za ugotavljanje motenj 
v poslovanju. Opozoril je, da naj
nižji osebni dohodek kot kalkula- 
tivni element pri določanju cen 
v družbenih dejavnostih nima 
podlage v družbenem dogovoru 
o dohodku, iz česar bi bilo mogo
če razumeti, da najnižjega oseb
nega dohodka v družbenih dejav
nostih ni mogoče uveljaviti v no
beni obliki.

O drugi in tretji zahtevi republi
škega odbora, ki zadevata plače
vanje računov in takojšnje pokri
vanje izgub iz minulih let, pa jih 
je skupščina zdravstvene skupno
sti Slovenije podprla in zahtevala 
od republiškega izvršnega sveta, 
naj pove, kdaj in kako bo zagotov

ljeno pokrivanje odhodkov zdrav
stvenih skupnosti. Toda republi; 
ški komite se do teh zahtev n1 
opredelil in je odgovoril, da so bi}1 
sprejeti nekateri ukrepi za izbolj
šanje finančno likvidnostnih te
žav v zdravstvenih organizacijah'

Republiški odbor je tudi zahte
val, naj bi prenehali administra
tivno omejevati sredstva za druž
bene dejavnosti. Skupščin3 
zdravstvene skupnosti SlovenijS 6 * * * 
je s to zahtevo načelno soglaša}3' 
medtem ko je republiški komite 
za zdravstvo in socialno skrbstvo 
sporočil, da je 1. julija prenehal 
veljati zvezni intervencijski z3" 
kon za to področje, da ni predvi
deno novo omejevanje sredstev 
za skupno porabo in da bodo re
publike in pokrajini pred vidom3 
sprejele družbeni dogovor 
o zmanjšanju deleža za skupne in 
splošne družbene potrebne v na
rodnem dohodku.

Prav tako je odbor zahteval, naj 
se takoj uresničijo sklepi, ki jih je 
republiška skupščina sprejela 14- 
aprila letos. Odgovor republiške
ga komiteja za zdravstvo in soci
alno varstvo je zajet v ugotovi
tvah o reševanju fmančno-likvid- 
nostnih težav zdravstvenih orga
nizacij, s tem da upravni organ 
ugotavlja, da skupščinski sklep1 
še niso povsem uresničeni.

Na zahteve po sistemskih spre
membah na področju zdravstve
nega varstva in socialnega skrb
stva je republiški komite odgovo
ril, da se je lotil pripravljanja no
vega zakona o zdravstvenem var
stvu in nekaterih normativov k1 
planskih aktov za področje social
nega skrbstva.

Republiški odbor sindikata de
lavcev v zdravstvu in socialne:}1 
varstvu Slovenije je pooblastil 
stavkovni odbor za pogajanj3 
o svojih zahtevah s pristojnimi in
stitucijami, kot tudi za samo vo
denje stavke, napovedane za 2J 
septembra. Datum začetka teh 
pogajanj je 13. september, pote
kala pa bodo v Domu sindikatov 
v Ljubljani, na Dalmatinovi 4.

Marija Frančeškin

V skladu z določili Stavkovnih pravil za dejavnost zdravstva 
In socialnega skrbstva Je republiški odbor sindikata 

delavcev v zdravstvu In socialnem varstvu Slovenije na seji, 
6. septembra 1989, sprejel

Poslovnik
o poteku splošne stavke 

v organizacijah zdravstva in 
socialnega skrbstva v SR Sloveniji

1.
Splošna stavka v organizacijah zdravstva in socialnega 

skrbstva v SR Sloveniji bo v sredo, 20. septembra 1989 in bo 
trajala 12 ur: od 7. do 19. ure.

S stavko zahtevamo takojšnjo uveljavitev tehle naših 
zahtev:

1. Spremembo elementov za oblikovanje cen storitev 
v zdravstvu in socialnem skrbstvu z realnim vrednotenjem 
storitev na podlagi usklajenih in sprejetih programov, z uve
ljavitvijo:
- najnižjega osebnega dohodka kdt izhodišča in elementa 

pri oblikovanju meril za vrednotenje osebnega dela in drugih 
elementov,

določil sindikalne liste za izplačilo regresa za letni dopust, 
jubilejnih nagrad, odpravnin, izobraževanja in reševanja sta
novanjskih potreb delavcev.

-sprotnih povračil dejanskih materialnih stroškov in stro
škov amortizacije,

2. Sprotno plačevanje računov za opravljene zdravstvene 
storitve.

3. Takojšnje pokritje izgub iz leta 1987 in 1988.
4. Zahtevamo takojšnje uveljavljanje sklepov, sprejetih 

v Skupščini SR Slovenije 14. aprila 1989 v vseh družbenopoli
tičnih skupnostih naše republike.

Dolgoročno pa zahtevamo, da se začne čimpreje uveljavljati 
še tele sistemske spremembe:

- da se z zakoni opredeli nacionalni program zdravstve
nega varstva, ki zagotavlja ohranitev sedanjega zdravstve
nega stanja prebivalstva in višino sredstev za njegovo izvaja
nje, ki po stališčih svetovne zdravstvene organizacije ne more 
biti pod 5% družbenega proizvoda. Do leta 2000 pa naj bi ta 
delež v SR Sloveniji znašal vsaj sedem odstotkov.

- da se strokovno opredeli nadaljnji razvoj zdravstvenega

varstva in socialnega skrbstva z določitvijo normativov in 
standardov ter ustrezno organiziranostjo in delitvijo dela.

3.
Kot stavkovni odbor vodi stavko izvršni odbor RO sindikata 

delavcev v zdravstvu in socialnem skrbstvu Slovenije (v nada
ljevanju: stavkovni odbor).

Stavkovni odbor skrbi za vodenje in izvedbo stavke na 
osnovi sklepov in stališč, ki jih je sprejel republiški odbor 
sindikata delavcev v zdravstvu in socialnem skrbstvu.

Sedež stavkovnega odbora je v prostorih Doma sindikatov 
v Ljubljani, Dalmatinova 4, v sobi 6/III. - telefon 310-033 int. 
330 in 312-514.

Člani izvršnega odbora - stavkovnega odbora so v stalnem 
stiku s predsedniki odborov dejavnosti (občinski, mestna in 
regijski) ter predsedniki koordinacijskih odborov, konferenc 
OOZSS oziroma osnovnih organizacij ZSS.

Člani republiškega odbora, občinskih, mestnih in regijskih 
odborov z izvršnimi odbori OOZSS oziroma konferenc OOZS 
ter koordinacijskih odborov sozdov, skrbijo za potek stavke 
v svojih okoljih in morajo sproti seznanjati izvršni odbor 
- stavkovni odbor na Sindikatu delavcev v zdravstvu in soci
alnem varstvu Slovenije, v Domu sindikatov v Ljubljani.

7.
Stavkovni odbor obvesti javnost in vse ustrezne institucije 

o stavki, njenem začetku, trajanju in ciljih prek sredstev jav
nega obveščanja.

8.

Ozdi s področja zdravstva in socialnega skrbstva morajo 
o stavki na najustreznejši način obvestiti svoje uporabnike, 
uporabnikom, naročenim na pregled ali pogovor pa določiti 
nov datum.

V času stavke so vsi stavkajoči delavci v svojih ozdih 
v delovnih oblekah.

Za dosego svojih ciljev stavkajoči delavci ne smejo zahte
vati sodelovanja uporabnikov storitev, ki so v tem času 
v zdravstvenih ustanovah ter splošnih in posebnih zavodih .

Delavci, ki niso razporejeni na nujne naloge se ob 7. ud 
zberejo na primernem mestu v svojem ozdu, se seznanijo 
s poslovnikom o poteku splošne opozorilne stavke in o ures
ničevanju zahtev, ki jih je oblikoval stavkovni odbor.

Zbor stavkajočih delavcev skliče in vodi izvršni odbor 
OOZSS, konferenca OOZSS ali koordinacijski odbor sindikata 
v sozdu.

Med stavko se stavkovni odbor pogaja z ustanovami, ki jih1 
je naslovil svoje zahteve: skupščino SRS, izvršnim svetom 
skupščine SR Slovenije, republiškim komitejem za zdrav
stveno in socialno varstvo, skupščino zdravstvene skupnost' 
Slovenije, skupščino socialnega varstva Slovenije in skupš
čino socialnega skrbstva Slovenije.

13.
Če stavkovni odbor ugotovi, da zahteve niso pravočasno 

rešene ali se ne rešujejo, stavkovni odbor zahteva ugotavlja
nje odgovornosti za nepravočasno izdelavo predlogov za 
odpravo vzrokov stavke in sprejme v soglasju s stavkajočih11 
sklep o sklicu ponovne stavke. Stavko lahko tudi predčasno 
prekine, če so zateve delavcev uresničene.

Stavkovni odbor obvešča stavkajoče delavce in republi^} 
odbor sindikata delavcev zdravstva in socialnega varstva Slo
venije o pogajanjih in sprejetih dogovorih.

Stavkajočim delavcem pripada med stavko nadomesti10 
osebnega dohodka v skladu s sindikalno listo.

Za zadeve, ki niso opredeljene s tem poslovnikom, se up° 
rabljajo Stavkovna pravila za dejavnost zdravstva in sod 
nega skrbstva.

17.
S tem poslovnikom morajo biti seznanjeni vsi stavi 

delavci.
kajoč'

Določila tega poslovnika razlaga republiški stavko1"1
odbor. predsednik

Prim. dr. Jože Arzen
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Iskra Avtomatika poka po vseh šivih

ŠEFE BOMO NESLI
NA CESTO

Iskra Avtomatika poka po vseh šivih. Petkov resk v tozdu 
Energetika nam je pojasnil Andrej Cimerman, predsednik 
občinskega sindikata Šiška: »Ljudje so štrajkalr, kaj bi dru
gega?! Barka tone, krmarji pa še kar debelo gledajo. Če bi 
vsaj vsa ta njihova silna stroka prišla pred delavce s konkret
nimi predlogi pa imeni, kdo mora kaj postoriti in do kdaj.
Brez tega kajpak ni moč zastaviti resne debate o optimalnih 
rešitvah. Ker odgovorni tega doslej še niso naredili, sindikatu 
pravzaprav tudi ne ostane drugega kot ponavljati stara zago
tovila - ne bomo pristali na nobeno rešitev, ki bi pomenila 
občutno zmanjševanje proizvodnje in odpuščanje delavcev 
kar počez. Hkrati bo sindikat, vseeno na kateri ravni, še 
naprej terjal, da stroka vsaj približno opraviči svoje ponosno 
ime. Ljudje v proizvodnji so še vselej naredili vse, kar je bilo 
treba, če pa je to obrodilo ali ne, je pač odvisno od tega, kako 
je bilo vodeno. To je dejstvo in vsako drugačno izmotavanje 
z delavci, samoupravo, je gola demagogija. Za povrh pa ven
darle - delavci so jasno povedali, da so celo sami sproti 
ugotavljali vrsto nepravilnosti in na napake tudi glasno opo
zarjali. Tako jih je motilo ohlapno delo v skupnih službah pa 
tozdih razvoja in trženja. Tu so namreč združene vse vitalne 
funkcije za tri proizvodne tozde na šišenski lokaciji. Koliko so 
bili s temi opozorili uspešni, dokazuje štrajk.«

V tozdu AVN niso stavkali. je začel direktor delovne orga- 
Še ne! Imeli so le izredni zbor nizacije Rudi Pirc: 
in zahtevali sestanek z vod- »Leta 1985 smo decentrali- 
stvom. Prisluhnili smo mu zirali delovno organizacijo po 
v sredo in začuda umirjeno ga funkcijah. Kot dandanes so se

že takrat razvnele strasti, a bi
lo je več trga, več denaija, pa 
je nekako šlo. Videz soraz
merne uspešnosti se je vlekel 
tja do leta 1988, ko je kriza 
izbruhnila jasno in neusmilje
no. Obtožbe so frčale sem ter 
tja, od vodstva tozda do trže
nja, lani smo na pobudo sindi
kata zamenjali direktoija toz
da. Že leta 1986 zastavljeni 
program delitve Avtomatike 
v tri podjetja se je kljub veli
kim besedam zatikal, verjento 
tudi zaradi prestiža direk- 
toijev.

Medtem pa smo nemočno 
opazovali dramatično slabša
nje, niti osebnih dohodkov ni 
bilo več moč normalno izpla
čevati. Realizacija še za anu
itete ni več zadoščala, vsak 
hip bo finančna blokada dose
gla rok, ko po pravilih igre te 
družbe pride do predloga za 
stečaj.

Zakaj je tako slaba realiza
cija? Jugoslovansko tržišče je

opešalo, država seje finančno 
podrla, našim vzhodnim part- 
neijem se godi podobno... 
Med subjektivne vzroke pa 
kaže uvrstiti predvsem slabo 
kakovost. Do ponedeljka bo
mo za delavski svet pripravili 
gradivo in v njem bodo za 
vsak segment naznačeni po
goji za življenje. Analize kaže
jo, da bo vaš tozd za približno 
polovico manjši. Z upniki se 
pogovarjamo, da bi bodoče 
podjetje živelo naprej, res 
s pol manj ljudi, a zato nikoli 
več v megli.«

Vroča razprava
Tu je bilo miru konec. De

lavci niso hoteli več poslušati 
o trgu in financah, češ da 
zgodbo predobro poznajo. 
Kar naprej jim pleteničijo, kgj 
bo treba, nihče pa ničesar ne 
stori. Za to, da jih bo pol sfrča- 
lo na cesto, pa je menda tudi 
kdo kriv. Tudi v nov program, 
ki naj bi upnike prepričal, da 
se splača delati naprej, niso 
povsem verjeli. Izkušnje so 
prebridke.

Spodbodel jih je tudi An
drej Cimerman, ki je ugoto
vil, da kljub več kot resnemu 
položaju ni še nič konkretne
ga na mizi. Ljudje, ki niti ne 
vedo, kaj bo z njimi jutri, naj 
bi torej spet na osnovi nekaj 
besed verjeli in zaupali?!

»Tudi tu je podobno kot 
v Energetiki. Nič jasnega niti

za ljudi, ki naj bi ostali, ^ 
šele za tiste, ki bodo odveč, f 
še to, najbolj boleče se poseg8 
v proizvodnjo, ali bo torej 
kriva in bo propadla, na° 
gradnja jo bo pa mirno zvoS 
la? Sindikat pač ne bo pusti' 
da se bodo vsi mirno zmazal 
delavci pa odtavali na borz0 
dela!«

Kaj je sledilo, si verjeti0 
predstavljate. Tržniki trdij0 
da bi že prodali, če bi kaj Pa' 
metnega izdelali. V proizvod 
nji trdijo, da je trženje slab0 
Vsi skupaj so jezni na Iskr° 
Commerce, ki ne zna drugeg0 
kot pobirati denar in zdaj se J 
znašla med upniki, names10 
skupaj z njimi na zatoži 
klopi.

Beden konec
Tudi z Iskro, njeno inted10 

banko, neomejeno solidaL 
nostjo in ponesrečeno zdruz' 
bo nasploh niso bili zadovov 
ni. Poslušali smo povseti 
konkretne očitke, koga je d1' 
rektor vlekel gor, čeprav s° 
delavci ropotali, da je slab 
obmetavali so se z lažnimi b>' 
lancami (ko so prišli do imet
je bil kajpak kriv zakon, ki101 
dopušča oziroma je dopus' 
čal), naštevali so zgrešen6 
proizvodne programe in pr° 
vržene naložbe - ob vsem Pa 
vztrajali pri odgovornosti, ^ 
jo je po vsaki pametni logib1 
treba začeti uveljavljati z v'r'

Težave bodo 
premagovali s stečaji

Po poročilu, ki so ga poslali iz sozda 
Iskra oziroma njegovega sektorja za stike 
z javnostjo, so na delavskem svetu DO 
Iskra Avtomatika včeraj predlagali stečaj 
za tri tozde: Tenel iz Novega mesta, za 
Avtomatske varilne naprave in Naprave za 
energetiko v Ljubljani. Ti trije tozdi so 
namreč po podatkih DO v prvem polletju 
imeli za več kot 75 milijard izgub. Izguba 
DO Avtomatika pa je v tem času znašala 
85 milijard dinaijev.

Kot sporočajo iz sozda Iskra - vodstvo 
DO Avtomatike, ki je na delavskem svetu 
prosilo za razrešnico, pa je še ni dobilo, 
namreč ne bo dajalo izjav - pa v omenje
nih tozdih »pod določenimi pogoji še ob
stajajo perspektivni programi, ki imajo 
tržno opravičljivost in sposobnost samo
stojnega preživetja in zato vodstvo predla
ga ustanavljanje novih podjetij v primeru, 
če bo doseženo soglasje oziroma dogovor 
z upniki - LB, Iskrino banko itd.«

Po poslovnem poročilu, ki ga je za po
slovanje v prvem polletju pripravilo vod
stvo DO Avtomatika, je bilo v tem času 
v Tenelu za 44,5 milijarde izgub, in so več
je od aktive bilance. V tozdu Naprave za 
energetiko je bilo 11,3 milijarde dinarjev 
izgub, lastni viri pa so po podatkih poslov
nega poročila še vedno za malenkost večji 
od obveznosti in posojil (razmerje 57,4 
proti 42,6 odstotka). V tozdu Avtomatske 
varilne naprave pa so imeli ob polletju le 
še 6,2 odstotka bilančne vsote pokrite 
z lastnimi viri, medtem ko vse drugo fi
nancirajo različni upniki. Zato se zadolže
nost vsak mesec dvigne za okoli 30 mili
jard dinarjev.

Težave omenjenih tozdov niso nove, saj 
po sporočilu iz sozda Iskra njihova proda
ja močno pada že tri leta. V tem času se je

prepolovila. Delno so za to krivi zunati' 
razlogi (zlasti zmanjšano povpraševati6 
po njihovih izdelkih, izključno investidl 
ski opremi), kot priznavajo, pa tudi sujj' 
jektivni. Sicer pa v poročilu o poslovati0 
vseh treh tozdov opozarjajo, da nekater’ 
znaki kažejo na dvomljivo vrednost bila0 
oziroma na možnost še večjih izgub. 
za precenjevanje vrednosti osnovnih sre° 
štev. Če bi bila, na primer, ta v Naprava ( 
za energetiko v resnici toliko vredna, k° 
se navaja, bi se amortizirala šele po 5 
letih.

Stečajni postopek omenjenih treh t0 
dov in ukrepov družbenega varstva za vs 
Avtomatiko, o čemer bo konec meseca d 
končno odločila šišenska občinska skup 
čina, naj bi preprečila ogroženost drug1 
delov Iskre Avtomatike s skupaj 3.756 z

PREJELI SMO
Ali upokojenci 
potrebujemo (svoj) 
sindikat

Na to vprašanje ni lahko 
odgovoriti. Ob osebno izpe
ljani (kvazi) anketi med 
znanci, so bili odgovori 
z »da« in »ne« enakovredno 
zastopani. Vendar so eni kot 
drugi v nadaljevanju pogo
vora priznali, da so prehitro 
odgovorili, kar kaže na to, da 
je treba o zadevi globlje raz
misliti in idejo vsestransko 
oceniti. O tem so govorili tu
di na novoletnem tradici
onalnem srečanju »sindikal
nih veteranov« v Novi Gori
ci. Predsedstvo občinskega 
sveta zveze sindikatov je 
imenovalo delovno skupino, 
ki naj ugotovi upravičenost

in smotrnost organiziranja 
sindikata upokojencev. S ta
kim ali drugačnim predlo
gom bi nato nastopili na pri
hodnjem kongresu sindika
tov. Delovna skupina je tudi 
sama že naletela na številna 
vprašanja vsebinske in orga
nizacijske narave, vendar 
marsikaj govori v prid takšni 
pobudi.

Na srečanju so spraševali, 
zakaj ob upokojitvi delavcu 
preneha članstvo v sindika
tu. Tak avtomatizem je po
doben skoraj samodejnemu 
včlanjevanju novozaposle- 
nih delavcev v sindikat, kar 
je, priznajmo si, najbolj raz
širjen način krepitve sindi
kalnih vrst. Nedvomno je 
oboje narobe. Veljavni statut 
ima sicer določilo, da ob 
upokojitvi delavec lahko 
ostane član sindikata, če to 
želi. To pomeni najmanj 
dvoje:
• da je statutarna komisi

ja že v preteklosti naletela na 
to vprašanje in s to normo 
formalno rešila zadevo, in

• da delavcu ob upokoji
tvi samodejno preneha član
stvo v sindikatu.

Delavec, ki bi se odločil 
ostati v organizaciji, pa bi se 
znašel v precejšnji zadregi, 
saj niti ne bi vedel, v kateri 
organizaciji sindikata naj na
daljuje svoje članstvo. Statut 
namreč tega ne rešuje. Lah

ko bi ostal član v osnovni 
organizaciji delovne skupno
sti, kjer je delal. Vendar bi 
kmalu ugotovil, da tam nima 
kaj početi, saj postanejo nje
govi interesi ob upokojitvi 
bistveno drugačni od intere
sov delavcev. Lahko se tolaži 
s tem, da se včlani v društvo 
upokojencev in si tako pri
dobi legitimacijo »kolektiv
nega člana« (?) sindikata, kar 
seveda ni isto.

Naslednje vprašanje je, ali 
naj se sploh organizira sindi
kat »nedelavcev« oziroma 
občanov. Nekaj konkretnih 
pobud in prakse v tem po
gledu poznamo tudi pri nas 
(sindikat posojilojemalcev, 
stanovalcev, kmetov). V tuji
ni (Italija) pa ima večja sindi
kalna organizacija geslo 
»sindikat po meri občanov«. 
V njihovem programu je vr
sta vprašanj, ki presegajo po
jem »delavec« saj so širše na
rave in se rešujejo zunaj de
lovne organizacije, to je v in
štitucijah političnega siste
ma, v katerih človek deluje 
bolj kot občan in manj kot 
delavec.

V zahodnih državah so sin
dikati upokojencev številč
no in politično močne orga
nizacije, ki v javnem življe
nju nekaj pomenijo, zlasti pa 
v sindikatu. Tam so običajno 
zbrani nekdanji sindikalni 
aktivisti in funkcionarji, ki

imajo določeno znanje in iz
kušnje ter lahko bistveno 
pripomorejo k oblikovanju 
stališč in politike sindikatov.

Populacija upokojencev je 
udeležena v delitvi družbe
nega proizvoda. S tem v zve
zi je treba iskati smisel orga
niziranja in političnega delo
vanja tega sindikata. Iz tega 
se da potegniti vrsto iztočnic 
za njegovo delo. Upokojenci 
bi radi nadaljevali boje, ki so 
jih začeli, ko so bili še delav
ci. Gospodarske in druge re
forme, ki imajo za cilj pove
čanje družbenega bogastva 
in s tem ustvarjanja večjih 
materialnih možnosti in iz
boljšanje gmotnega položaja 
tako delavcev kot upokojen
cev, so prav gotovo področ
je, na katerem je skupna 
fronta delavcev in občanov 
jamstvo za največje uspehe. 
Zagotavljanje socialne var
nosti upokojencev, njihovo 
zdravstveno varstvo, ureja
nje stanovanjskih razmer in 
podobno so naslednja po
dročja možnega dela sindi
kata upokojencev. K tem 
vprašanjem lahko dodamo 
še bolj »društvene« proble
me, kot so: rekreacija, dru
žabnost, izobraževanje... Že 
iz teh nekaj predlogov lahko 
najdemo osnove za program 
dela tega sindikata. Sindikat 
upokojencev bi moral imeti 
veliko avtonomijo znotraj

širše organizacije sindikata. 
Z upokojitvijo je delavec iz
ločen iz delovnega okolja in 
zanj začnejo veljati novi inte
resi in nov način življenja in 
obnašanja. Zato bi pri obrav
navi nekaterih vprašanj pri
šlo do različnih pogledov, ki 
jih bo težko ali celo nemogo
če uskladiti s pogledi preo
stalih delov sindikalne orga
nizacije, zaradi tega bi moral 
imeti sindikat upokojencev 
urejen statutarni položaj na 
poseben način. To bi zahte
vala tako njegova specifična 
organiziranost, saj bi deloval 
zunaj delovne organizacije, 
kot tudi vsebina obravnava
nih vprašanj. Tudi njegova 
notranja organiziranost zah
teva razmislek. Vprašanje se 
začne z odgovorom, na kakš
ni ravni naj bo (osnovna) or
ganizacija sindikata upoko
jencev. Verjetno bi morala 
biti osnovna organiziranost 
na ravni občine, lahko pa bi 
imeli v krajevnih skupnostih 
ali na določenem zaokrože
nem območju sindikalne ak
tive ali poverjeništva. Če bi 
se sindikalne organizacije 
upokojencev razširile po re
publiki, bi nujno sledila po
treba po republiškem odbo
ru. Tudi v zvezi s članarino 
stvari niso tako preproste, 
tako glede na njeno višino 
kot tudi na problem plače
vanja.
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rjo, da sindikat up0*1 
ev ni potreben, čes
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organizacije. 
niso politične organe 
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ha. Šefi so dodali, da nič hu
dega, če jih v ponedeljek raz
bij o, saj se bodo znebili tež
ke more - toda ali bo to kaj 
Pomagalo za naprej? Pri od
govornosti je bilo sploh muč- 
Po - ali leži v tozdih, jo kaže 
'skati v delovni organizaciji 
ah so morda krivi delavci, ki 
ha so tudi zganjali vse mogo
če in je marsikdo obogatel na 
račun tovarne.

Toda je že tako. Dokler so 
Se vsi skupaj pasli na priroč
nem, sočnem pašniku klirin- 
Sa in domačega trga, so drug 
drugemu gledali skozi prste, 
hlaje bilo mogoče prezreti več 
kot preveč pa je menda vsem 
jasno. Kot je jasno tudi to, 
kdo je kriv, da se niso pravo
časno streznili. Zdaj pa ni či
sto jasno, kako bo naprej - ali 
stečaj ali celo likvidacija, koli
ko in kdo na cesto, ali bodo 
delavci uresničili grožnjo, da 
P°do še prej marsikoga iz 
vodstva sami nesli ven?

Žal je že tako, da se zdaj vsi 
skupaj učimo v bridki šoli. 
‘P žal je tako, da ceno zanjo 
plačujejo najmanj krivi. Saj 
je direktor na koncu tako 
Prisrčno povedal:

»Zdaj bodo morali voditi 
P^ladi. Tudi iz tega, kar pre
bijamo, se bodo veliko na- 
učili. Jaz sem se v tem mese- 

naučil več kot sem kdaj
koli znal!«

Ciril Brajer

P°slenimi. Poslovna anamneza celotne or
ganizacije namreč tudi po nekaterih dru- 
?}n kazalcih, kot ugotavlja poslovno poro

ko, kaže katastrofalno podobo, saj so 
? brvem polletju sicer v vsej DO ustvarili 
Za 79.377 milijard dohodka, vendar so sa- 
'Po za plače porabili 110.588 milijard di
narjev.

Prvi znaki težav v Avtomatiki so se zelo 
°č'tno pokazali ob lanskem polletnem 
^računu, ko je imela - poleg kranjske 

clematike - v Iskri največjo izgubo, 11,9 
r11ujarde dinarjev. Kot pravi v poslovnem 
Poročilu sedanje vodstvo z direktorjem 
. Phijem pircem na čelu, pa v treh najbolj 

ničnih tozdih niso upoštevali »sprejetihzdih niso upoštevali »sprejetih 
za finančno konsolidacijo«. 

. sne narave so bili vzroki za sedanje 
zave Avtomatike, je težko reči. Dejstvo

ukrepov 
Kakš:

je, da je bila Avtomatika vsaj po tedanjih 
bilancah pred štirimi ali petimi leti med 
najbolj akumulativnimi Iskrinimi organi
zacijami.

Nobena skrivnost pa tudi ni, da je bilo 
vodstvo DO povsem brez moči proti direk
torjem tozdov, pa naj so skupaj take ali 
drugačne sklepe sprejemali pod lastno 
streho ali na sestankih na Brdu pri Kranju.

Kakšna bo nadaljnja usoda treh tozdov, 
za zdaj še ni mogoče reči. Dve možnosti 
sta - likvidacija ali dogovor z upniki 
o tem, da svoje terjatve spremenijo v vlo
žek v nova podjetja. Že zdaj pa je, kot so 
sporočili iz sozda Iskra, jasno, da bo, če 
bodo ti tozdi v kakršni koli obliki ostali, 
od sedanjih 1.775 okoli 750 delavcev 
preveč.

Mija Repovž, Delo

$e V Slovenil
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na mesec pripravljeni žrtvo
vati nekaj v ustaljenem nači
nu dela, se strinjam. Tistim, 
ki kritično gledajo na naše 
delo v svojem okolju sicer ni 
potrebno sprožati kake akci
je, da bi notranje rezerve 
v naših DO ugotavljal in do
kazoval, saj so povsem očit
ne. Teh je toliko, da se od 
njih dela že gnoj, ki nam se
daj zasmraja naš vsakdanjik. 
Bolj pomembna se mi zdi 
druga ugotovitev, ki bi nam 
morala postati vodilo pri 
iskanju poti iz krize. Dejstvo 
je, da so bili delavci pri nas 
v Gorenju - Tiki pripravlje
ni, brez nasprotovanja, v po
večanje svojih norm za 5 od
stotkov za to prosto soboto.
Pri tem so šli celo prek tega, 
da se drugim zaposlenim ni 
v enakem deležu povečal nji
hov delovni napor pri 
ustvarjanju skupnega pri
hodka v DO. Tu bi rad opo
zoril na to, da je tisti, ki se 
sicer, kjer se le da, trka po 
prsih, da dela v korist delav
cev, tj. ZSS, in kije bil prota
gonist tega preskusa, ponov
no padel na izpitu, saj delav
ca tudi to pot ni zavaroval. 
Očitno je skušal dokazati le 
to, da je imel prav (da skraj

šan čas ne pomeni slabših 
poslovnih rezultatov), ni ga 
pa zanimalo, kako jih DO do
segajo. Večina jih je namreč 
na ramenih delavcev, saj je 
bil najpogostejši organizacij
ski ukrep, ki so ga DO spre
jemale, le povečanje njiho
vih norm. Tako se je sicer 
hvalevreden preskus zopet 
izrodil in se mi danes kaže 
zgolj kot težnja sindikalnih 
birokratov po skrajšanju nji
hovega delovnega časa (z za
konsko uveljavitvijo 40-ur- 
nega delavnika za vse, ute
meljene pa na predmetnem 
preskusu). Povečevanje 
norm v proizvodnji ob ne
spremenjeni tehnologiji po
leg tega ni nikakršna notra
nja rezerva, ampak le fizično 
nasilje nad delavcem, njego
vo še večje ekonomsko izko
riščanje in nadaljnje poslab- 
ševanje naših že tako slabih 
izdelkov. Vse to pa naš vele
cenjeni sindikat kaže v takš
ni luči, kot si jo s svojim de
lom dejansko zasluži. Njego
vo kričeče zavzemanje za za
jamčene in najnižje OD, soci
alne programe in podobne 
oslarije za delavce z najnižji
mi OD so le metanje peska 
v oči javnosti. Raje naj pre-

Utrip z 21. Šuštarske nedelje

VODA ŠE ZA V ČEVLJE 
M DOBRA, TODA...
»Sem Tržičan, daleč poznan, rad žviž
gam in pojem in rad se štemam,« je 
v prejšnjem stoletju pel Vojteh Kur
nik, po poklicu kolar, po duši pa poet. 
In pesem, ki jo je tedaj vrgel v svet, je 
gotovo primerna tudi za današnjo ra
bo. Potrdila jo je Šuštarska nedelja, 
ki sta jo prejšnji konec tedna že ena- 
indvajsetič priredila tovarna obutve 
Peko in Turistično društvo Tržič: 
navzlic slabemu vremenu so ljudje 
žvižgali in peli, mnogi pa so se za 
male denarje seveda tudi — uštimali.
►-Tržičani so se že med postavljanjem stoj
nic s tesnobo v srcih ozirali v nebo in ugiba
li, ali se jih bo vreme na semanji dan usmili
lo ali ne. »Padavine se bodo s severa razširi
le nad vso Slovenijo; ohladilo se bo,« kar 
niso hoteli verjeti meteorološkim poroči
lom. Žal so »vremenkoti« tokrat uganili. Že 
v soboto zvečer je lilo kot iz škafa, tako da 
so morali organizatorji odpovedati tradici
onalno modno revijo in veselico, program 
pa se jim je nato kot domine podiral še na 
praznični dan. Na sliki: ta-pravi kupci pa se 
višje sile niso ustrašili, saj so dodobra na
polnili osrčje Tržiča. Pa tudi zeblo jih ni: 
ogrele so jih cene tistih čevljev, ki so bili 
brez popusta, še bolj pa medica, ki je šla 
tokrat res za - med.

it Da Šuštarska nedelja ne bi bila zgolj 
razvpita veselica, sta glavna organizatorja 
- Peko in Turistično društvo - že zdavnaj 
poskrbela tudi za kulturni program, ki je 
bil dežju navkljub tudi tokrat zelo bogat.

V Kurnikovi hiši, kjer je na začetku prejš
njega stoletja živel in pesnikoval tržiški 
pesnik Vojteh Kurnik - danes pa je to mu
zejsko zaščitena hiša z galerijo - je nasto
pal dramski umetnik in vse bolj Tržičan 
Polde Bibič z znamenito monodramo o živ
ljenju Luke D., v sosednji kamri (na sliki) 
sta ob zvokih harmonike po starem če vij a- 
rila dva »veterana«, odkupovali pa so tudi 
prve čevlje za bodočo muzejsko čevljarsko 
zbirko - od sočnih izdelkov do tistih z zaš
čitno znamko Petra Kozine, ustanovitelja 
tržiškega Peka. V kinu čez cesto so vrteli 
dokumentarni film Šuštarska jesen doma
čega avtorja Jožeta Perka... H kulturi pa 
seveda sodi tudi hrana: poleg »nepogrešlji
vih« jedi z žara se je dalo poskusiti prave 
tržiške bržole, za še manjši denar kot je 
veljalo oboje skupaj pa je obiskovalce na
hranilo domače gobarsko društvo s svojimi 
specialitetami, ki je bližnje trgovsko skla
dišče za to priložnost preuredilo v prvovrst
no restavracijo. Alje bilo dobro!

4 Na Šuštarski nedelji pa so prišli na svoj 
račun seveda tudi najmlajši. Višja sila jim 
je sicer prekrižala načrtovan ogled lutkov
ne predstave, je pa za njihovo razpoloženje 
zato toliko bolj poskrbel slovenski dobrot
nik Ivan Kramberger, ki menda mora biti 
zraven pri vsaki večji kurji procesiji. Bolj 
kot njegove knjige in znamenit avtomobil 
je zbujal njihovo pozornost seveda njegov 
živalski vrt z opico na čelu, pardon - na 
rami. Mnogi so jo v živo videli prvič.

Besedilo in slike: 
Damjan Križnik

preči goljufanje tega delavca 
ob takšnih akcijah in z druž
benim dogovorom o delitvi 
OD (ta je tudi njegovo ma
slo), po merilih, ki favorizira
jo papirnato delo, pridne ro
ke pa potiska na rob bede. 
Samo to je najbrž že preveč. 
Potem bi namreč prenekate- 
ri sindikalist postal socialno 
ogrožen. V svojo skledo pa 
že ne bodo pljuvali.

Branko Weixler, Logatec

Zakaj se Slovenija 
odpoveduje Emu

V Delavski enotnosti ste 
25. 8. 1989 objavili članek 
o delovni organizaciji Emo 
z naslovom »Zakaj se Slove
nija odpoveduje Emu«. 
V njem je novinar zapisal, da 
izvršni svet skupščine obči
ne Celje ni posredoval mne
nja o sanacijskem programu 
delovne organizacije Emo, 
kar ni res.

Zato zahtevamo, da v na
slednji številki Delavske 
enotnosti objavite naslednje:

• Izvršni svet skupščine 
občine Celje je obravnaval 
sanacijski program delovne 
organizacije Emo Celje 7. ju

nija 1989, torej več kot mesec 
dni pred ustanovitvijo stav
kovnega odbora. Sklepe, ki 
jih je izvršni svet v zvezi 
s tem sprejel, smo posredo
vali vsem subjektom, ki so
delujejo pri tej problematiki, 
glasijo pa se:

»Sanacijski program Ema 
je kratkoročno pravilno na
ravnan, vendar pogrešamo 
ciljno usmerjenost razvoja 
na daljši rok. Menimo, da bi 
morale biti v sanacijskem 
progamu bolj natančno 
opredeljene smeri razvoja po 
posameznih programih, 
predvsem pa način izvedbe 
v smislu pridobivanja tako 
domačih kot tujih sovlagate
ljev in s tem povezane orga
niziranosti, ki jo omogoča 
nova zakonodaja.

Emo pa naj čimprej izdela 
tudi celovit program prekva
lifikacije in usposabljanja 
kadrovskih presežkov.«

• Poročilo o sanaciji de
lovne organizacije Emo Ce
lje in polletnih rezultatih po
slovanja smo obravnavali na 
seji izvršnega sveta 16. avgu
sta 1989. V ugotovitvah in 
sklepih je navedeno, kakšna 
je naša ocena razmer v de

lovni organizaciji in o tem 
seznanili vse prizadete.

• Petindvajsetega avgu
sta 1989 smo prejeli v oceno 
Program prekvalifikacije 
oziroma dokvalifikacije de
lavcev v delovni organizaciji 
Emo, ki ga bomo obravnava
li na seji izvršnega sveta 6. 
septembra 1989.

Z vso odgovornostjo trdi
mo, da so vsak dokument, ki 
smo ga prejeli od delovne or
ganizacije Emo, strokovno 
obravnavali v občinskem ko
miteju za družbeno ekonom
ski razvoj in ga nato posre
dovali v razpravo izvršnemu 
svetu, da bi tudi na ta način, 
po svojih močeh, ob upošte
vanju pristojnosti izvršnega 
sveta, prispevali svoj delež 
k reševanju težkega položaja 
te delovne organizacije.

Na koncu menimo, da 
z objavljanjem enostranskih, 
nepreverjenih in v konkret
nem primeru neresničnih iz
jav ne pripomorete k čim 
učinkovitejšemu reševanju 
problematike delovne orga
nizacije Emo Celje.
Za sekretarja izvršnega sveta 

skupščine občine Celje 
Aleš Vrečko
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Kako se v Sloveniji obnese skrajšani delovni čas (4)

UKREPI PREIZKUSNIH 
DELOVNIH ORGANIZACIJ
Pripravlja: Lučka Bohm

Eden izmed ciljev preizkusnega 
skrajšanja delovnega časa v letih 1987 
in 1988 je bilo ugotoviti možnosti za 
splošno skrajšanje delovnega časa 
v Sloveniji in ugotoviti, kateri ukrepi, 
ki so jih delovne organizacije pri skraj
šanju uporabile, da bi nadoknadile iz
pad delovnega časa, so bili naj učinko
vitejši. Analiza teh ukrepov naj bi po
stala podlaga za pripravo meril in do
ločanje pogojev za postopen in selekti
ven prehod na splošno skrajšanje de
lovnega časa.

Poslovni rezultati preizkusnih de
lovnih organizacij se po dveh letih 
skrajšanega delovnega časa niso po
slabšali, vendar bi bil prenagljen 
sklep, da pri nas lahko delovni čas 
brez škode skrajša kar vsakdo. Delov
ne organizacije so soglasje za skrajša
nje dobile šele takrat, ko so s progra
mom ukrepov dokazale, da vedo, kje 
poiskati notranje rezerve in kako jih 
uporabiti. Pri tem ni šlo le za obljubo, 
da bodo zaostrili norme, ki jih morajo 
dosegati zaposleni, temveč še za mar
sikaj drugega. Celo med temi 40 iz
branci pa so se pokazale velike razlike 
v sposobnostih njihovih Strokovnih 
služb. Ponekod so odkrito priznavali, 
da čutijo potrebo po novih strokovnja
kih, ki bi zapolnili vrzeli, drugod pa so 
nas šokirali s programom ukrepov, ki

kaže, da računalniško spremljajo prav 
vsak detajl, povezan s proizvodnjo, in 
da prav nič ne ugibajo, ampak natanč
no vedo vse o sebi in o svojem trgu.

V skladu s programom so preizkus
ne delovne organizacije večkrat poro
čale o ukrepih, kijih uporabljajo. Ana
liza le teh kljub temu ni bila enostav
na, saj se je bilo treba znajti v množici 
podatkov. Ponekod so bili gostobe
sedni, drugod špartansko redkobesed
ni, pa še ukrepi za racionalizacijo pro
izvodnje v kemijski industriji se seve
da razlikujejo od tistih v kovinski ali 
pa trgovini

Vendar zakonitosti so iz njih se mar
sikaj naučimo. Ko je šlo delovnim or
ganizacijam res za nohte, so vlekle po
dobne poteze. Priznale so, da se je od 
vsega, kar so lahko storili za večji do
hodek, najbolj obrestoval nakup nove 
tehnologije (na primer stroji CNC). Ra
kasta rana našega gospodarstva je rav
no zastarela strojna oprema, kiji glede 
tega niti v Jugoslaviji ni para. Delovne 
organizacije smo tudi vprašali, katerih 
napovedanih ukrepov niso izpeljali. 
Najbolj so obžalovali prav to, če zaradi 
pomanjkanja sredstev niso posodobili 
tehnologije.

Ker investicijskih sredstev primanj
kuje, so bili najpogostejši ukrepi dru
gačne vrste. Delovne organizacije so 
pač storile, kar seje dalo. V preteklosti

smo prepogumno zaposlovali številne 
delavce ob zastarelih strojih, ki so za
radi nizke produktivnosti proizvajali 
vse dražje izdelke. Leta 1988 je močno 
padla kupna moč domačega prebival
stva in prodaja se je ustavila. Letna 
poročila pri skoraj vseh so pokazala do 
30% nižje povpraševanje na domačem 
trgu. V takih razmerah je bilo treba 
odločno ukrepati. Nenadoma se je po
kazalo, da ni več dela za vse. Zlasti pa, 
da je vedno manj dela za nekvalificira
ne delavce. Delovne organizacije so 
ustavile zaposlovanje in ponekod 
zmanjšale število zaposlenih tudi za 
sto delavcev. Zaposlujejo v glavnem le 
še delavce s srednjo - to je IV. V. 
stopnjo izobrazbe (kar 42% vseh nano
vo zaposlenih) in z višjo ter visoko izo
brazbo (kar 24% vseh novozaposle- 
nih). Pri tem poročajo, da že zaposlene 
pošiljajo na tečaje, kjer jih usposablja
jo za delo z zahtevnejšo tehnologijo; 
14% vseh novozaposlenih seje zaposli
lo na strokovno-razvojnih delih. Vse to 
kaže, da delovne organizacije ugotav
ljajo, da je znanje najpomembnejši 
proizvodni tvorec. Znanje zaposlenih 
je adut najuspešnejših, ki žele prežive
ti in se uveljaviti na domačem in sve
tovnem trgu. Hkrati odpravljajo eks
tenzivno zaposlenost delavcev, ki z do
hodkovnim učinkom svojega dela ne 
upravičujejo svojega delovnega mesta.

Hkrati so delovne organizacije zao
strile odgovornost do dela. Delavci se 
morajo bistveno bolj kot pred skrajša
njem delovnega časa prilagajati delu. 
Včasih so se upirali prerazporejanju 
delovnega časa, danes pa ni več tako. 
Večina med nami seje pač zavedla, da 
moramo biti veseli, da delo sploh ima
mo. Včasih so delavci brez dela čakali 
in ko je delo prišlo, opravljali nadure. 
Število nadur se je v letu 1988 močno 
zmanjšalo, namesto tega pa delavci de
lovne ure opravijo takrat, ko delo pač 
je. Namesto nadur so se tako delavci 
prerazporejali začasno v 2. in 3. izmeno 
na glavne stroje.

Naslednji najpogosteje omenjeni 
ukrepi so vplivali na izrabo delovnega 
časa. Delovne organizacije so poudar
jale, da ni važno, kako dolg je delovni 
čas, ampak, kako je izkoriščen. Pone
kod so premestili stroje, tako da delav
ci niso izgubljali časa s prenašanjem 
materiala, uvajali leteče izmene med 
malico in ob koncu izmene ter zmanj
ševali število izostankov z dela. Ven
dar se zdi, da so še kako učinkoviti 
zlasti ukrepi, kot so preventivno vzdr
ževanje strojev in naprav (na primer 
vzdrževanje ob sobotah in nedeljah, 
večizmensko delo vzdrževalcev), pla
niranje, ki temelji na računalniško 
podprtem informacijskem sistemu in 
ki omogoča izboljšanje kakovosti re
produkcijskega materiala, zmanjšanje 
zalog s sprotnimi nabavami, grupira
nje naročil in s tem povečevanje serij, 
krajšanje pripravno-zaključnih časov, 
planiranje zmogljivosti, pametnejša 
razporeditev dopustov in drugo.

Zanimiv je še en sklop ukrepov, ki 
so se kot zakonitost pojavili v poroči
lih preizkusnih delovnih organizacij. 
Te so navajale, da v tržnih razmerah in 
posebej pri »premišljenih« ukrepih 
naše ekonomske politike nič ne poma



ga, če znate dobro delati, pa hkra** 
zanemarite ukrepe za izboljšanje eko
nomskih učinkov poslovanja. Priten3 
so opozarjali, da so morali izločiti ku
pce, ki so bili slabi plačniki, da so mo
rali ukrepati, da si izboljšajo likvid
nost, zmanjšajo zaloge, da so se obrat
na sredstva hitreje obračala, da s° 
v proizvodnih programih opuščali *f 
delke, ki niso prinašali dovolj dohod
ka, da so raziskovali potrebe svoj«1 
kupcev, ker so le tako še obdržali gla' 
vo nad vodo.

Med najučinkovitejše ukrepe, ki da 
so največ pripomogli k dobrim poslov
nim rezultatom, so preizkusne delov
ne organizacije prištele tudi spremem
be pri nagrajevanju osebnega učinka- 
videti je, da se z nagrajevanjem doseže 
več kot z disciplinskimi ukrepi. Doda" 
tek za strokovni razvoj, dodatek za ka
kovost, stimuliranje le 100% dosega
nja norme, da bi preprečili izčrpavali)6 
delavcev in namesto individualnega 
prehod na ocenjevanje uspešnost* 
skupine so se najbolje obnesli. Ktiu|’ 
temu pa so poročila vsebovala tud1 
opozorila, da nekaterih še ni srečata 
pamet in da raje vidijo, da so vsi enak0 
slabo plačani, kot da bi tistim, ki s svo
jimi dobrimi idejami in uspehi dvigu
jejo raven vsem, izplačali nekaj več.

Nekaj delovnih organizacij je uvelja
vilo tudi ukrepe, kijih sicer niso našte
li med najučinkovitejše, vendar bod° 
dolgoročni učinki prav gotovo dob*1, 
saj bodo izboljšali počutje delavcev 
Gre za nove obratne ambulante, obra
te družbene prehrane, aktivni odm°‘ 
med delovnim časom in celo uvedba 
gibljivega delovnega časa. Vse to P°z" 
namo, preizkusne delovne organizac*" 
je pa so v resnici tudi spravile v življe
nje in dokazale, da se obrestujejo.

Prihodnjič: Kakšen delovni
v prihodnji•

Zvezni izvršni svet bo opravljal maturo pred zvezno skupščino

Z DENARJEM NAJ GOSPODARI 
TISTI, KI GA ZASLUŽI

Po pisanju dnevnega tiska je mogo
če sklepati, da kritiki zvezne vlade, ki 
ji očitajo, da nima protiinflacijskega 
programa, tudi sami nimajo idej, kak
šen naj bi bil. Samo domnevamo lah
ko, ali je v igri res tudi ideja o zamrzni
tvi cen, plač, obresti, tečaja in vsega 
drugega - seveda ob morebitni močni 
centralni državi kot usmeijevalki 
planskega razvoja, ki naj bi ga podpi
rala tudi močna propaganda javnih ob
čil. Možne so tudi različne variante 
skrajnih motivov teh kritik. Na pri
mer, da gre le za boj za oblast, in torej 
za oceno, da velja Markoviča zrušiti 
minuto pred tem, ko bi njegova proti
inflacijska politika obrodila prve sado
ve. Resda je danes inflacija že blizu 
1000 odstotkom, toda ali imajo res 
prav vse številnejši kritiki vlade, ki ji 
očitajo, da nima svojega protiinflacij
skega programa?

Če je za inflacijo sploh mogoče reči, 
da zanjo velja kakšno pravilo, ki naj 
vsaj malo drži, potem lahko rečemo, 
da ekonomskega (in političnega) siste
ma sploh ni mogoče spremeniti brez 
visoke inflacije.

Vsi znani modeli uspešnega boja 
proti inflaciji, to pa sta predvsem naj
bolj sveža - izraelski in bolivijski 
- pomenijo trdno odločenost vseh po
membnih političnih dejavnikov, da se 
bodo skupaj lotili te težke naloge. In se 
tudi ne umaknili, če pride do težav. 
Nekaj časa so potrebne velike žrtve in 
huda disciplina. Sindikat se mora na 
primer obvezati, da bodo delavci pre
nesli začasno zmanjšanje plač; podjet
niki in lastniki kapitala izgubljajo do
biček, država se odreka izdatkom za 
vojsko, administracijo in diplomacijo, 
politične stranke pa se »zaobljublja- 
jo«, da novih razmer ne bodo izkoristi
le za medsebojne obračune. Vsega te
ga mi še nismo dojeli, brez tega pa ni 
mogoče začeti boja proti inflaciji.

Prav tako še nimamo organa ali po
sameznika, za katerim »bi šla« složno 
vsa država, kar je nujno, saj se te »bo
lezni« ne da zdraviti po delčkih ali od 
republike do republike.

Ker ne vemo, kako ukrotiti inflacijo, 
tudi ne vemo, kaj zagovorniki terapije 
s šokom, ki naj bila univerzalno zdra
vilo za inflacijo, s tem pojmom sploh 
razumejo. Tega nihče ne pove. Morda 
tudi zato ne, ker smo s takšno terapijo 
že poskušali, pa ni uspela. Res je tudi.

da ni mogoče speljati prenove pri tri 
- ali štirištevilčni inflaciji. Rešitev, ki 
bi potegnila gospodarstvo iz dolgotraj
ne krize, zato ni v vpeljavi administra
tivne terapije s šokom. Zlasti ne s par
cialnim občasnim zamrzovanjem cen, 
plač, tečaja, indeksacije ...

Prav zaradi nevarnosti, da se bo in
flacija v letu dni povečala za nekaj ti
soč odstotkov, bi morali imeti kon
kretne in natančno materialno oprede
ljene in podprte ukrepe protiinflacij
ske politike. Začeti bi morali pri na
glem reševanju gmotnega in finančne
ga neravnotežja v ekonomskih toko
vih, pri čemer je treba uporabiti tudi 
nekatere administrativne ukrepe z iz
jemo administrativnega zamrzovanja 
cen in osebnih dohodkov.

In kakšni naj bodo ti ukrepi?
Naši ekonomisti jih ZIS ne priporo

čajo prvič, kljub temu pa so njihova 
priporočila brez pravega haska.

Poglavitni ukrep naj bi bil: nagla in 
radikalna razbremenitev gospodar
stva. To bi dosegli z odpravo vrste dav
kov in prispevkov iz dohodka in OD. 
Sredstva za financiranje splošne in 
večjega dela skupne porabe naj bi se 
stekala v skupno skledo iz neposred
nih davkov in prihodkov prebivalstva. 
To bi pomenilo tudi odpravo vseh pri
spevkov iz OD, z izjemo prispevkov za 
izobraževanje, zdravstveno varstvo in 
invalidsko, pokojninsko zavarovanje. 
Stopnje davkov iz dohodka pa bi mo
rali zmanjšati za polovico.

Namesto jalovih razprav o enotni 
davčni oziroma denarni politiki bi mo
rali določiti način financiranja in vire 
sredstev za splošno in skupno porabo 
v družbenopolitičnih skupnostih, in to 
tako, da bi proračune občin in mest, 
kakor tudi skupno porabo na teh rav
neh, razen osnovnega izobraževanja in 
zdravstvenega varstva) financirali iz
ključno iz neposrednih davkov in sa
moprispevkov prebivalstva teh občin 
oziroma mestnih skupnosti. Njihove 
proračune naj bi sprejemali demokra
tično. Treba bi bilo torej zagotoviti de
jansko izrekanje prebivalstva občin in 
mest, koliko lahko namenjajo in koli
ko so pripravljeni namenjati za te po
trebe.

Proračune republik in pokrajin (naj
manj s 50%) naj bi prav tako financira
li iz neposrednih davkov prebivalstva

republik in pokrajin, ostalih 50% pa iz 
prometnega davka. Stopnje republi
ških in pokrajinskih prometnih dav
kov bi morale biti približno izenačene 
s prizanesljivim (morda zveznim) za
konom, določenim z mejami teritorial
nih razponov.

Proračun federacije naj bi se »napa
jal« izključno iz zveznega prometnega 
davka. Stopnje zveznega ali splošnega 
prometnega davka bi morale biti enot
ne za vse proizvode v prometu (z izje
mami nekaterih proizvodov, npr. toba
ka, alkoholnih pijač, luksuznih iz
delkov).

S takšnim sistemom zbiranja in 
usmerjanja sredstev za splošno in 
skupno porabo postaja skoraj odveč 
zavzemanje za enoten davčni sistem, 
z izjemo temeljnih načel davčne politi
ke, pri čemer se običajno misli na ena
ke davčne stopnje. Če želimo občani 
na območju posameznih vidikov 
splošne in skupne porabe, bi morali 
biti pripravljeni to tudi plačati prek 
večjih neposrednih davkov in samo
prispevkov. Takšen način financiranja 
splošne in skupne porabe naj bi rešil 
tudi številna nerešena vprašanja deli
tve dohodka.

Največ uspeha v boju z inflacijo pa si 
ekonomisti obetajo od ostrega zmanj
šanja izdatkov režije, vse od zveznega 
proračuna do proračunov republik in 
pokrajin, občin in mest. Takoj bi mo
rali precej zmanjšati administracijo, 
kar je edini način tudi za zmanjšanje 
normativizma v družbi.

Tudi ZIS bi moral takoj zmanjšati 
sedanjo ogromno zvezno administraci
jo. Če bi že jutri prenehali delati in 
obstajati nekateri zvezni organi, kot so 
npr. sekretariat za trgovino, kmetij
stvo, industrijo, promet in še nekateri, 
razen nadzornih in inšpekcijskih služb 
v teh organih, kot so nadzor nad lete
njem, nekatere zvezne inšpekcije itd. 
- trdijo - sploh ne bi bilo čutiti, da jih 
ni več.

Odpraviti bi morali vse obvezne pri
spevke in obvezno članstvo v zborni
cah, združenjih, poslovnih in drugih 
skupnostih - od regionalnih do zvez
nih - in omogočiti podjetjem, da sama 
odločajo, kakšno obliko združevanja 
in na kateri ravni (regionalni, panožni) 
jo potrebujejo, te nove organizacije 
združenih članic pa naj bi financirali

v skladu z njihovim konkretnim pri
spevkom v korist članic.

Inflacije tudi ni mogoče ukrotiti 
brez sprostitve tržne konkurence raz
ličnih dobrin in storitev. To pa pomeni 
skoraj popolno liberalizacijo uvoza, ob 
nadaljnjem zmanjševanju carinskih in 
necarinskih obremenitev, in seveda, 
ob odpravi spodbud pri izvozu. Carine 
bi morale imeti zgolj funkcijo razumne 
zaščite domače proizvodnje. Tako viši
na carine naj ne bi bistveno odstopala 
od višine carinskih stopenj EGS, do 
katere bi se morali še bolj odpreti. Ca
rinsko politiko bi morali posodobiti 
z uvajanjem protidumpinških in po
dobnih ukrepov. Prihodkov od carin 
ne bi smeli namenjati za financiranje 
proračuna, temveč bi jih morali upora- 
biti"za subvencije izdatkov proizvod
nje nekaterih življenjsko pomembnih 
proizvodov za vzdrževanje stabilnosti 
njihove proizvodnje, kot so skladi 
v kmetijstvu: sklad za pšenico, mleko, 
olje, morebiti nekatere vrste mesa, jav
na dela v kmetijstvu in vodnem gospo
darstvu (regulacija vodotokov in pre
prečevanje erozije zemljišča, namaka
nje idr.).

In ne nazadnje: nujne so tudi koreni
te spremembe v denarni in posojilni 
politiki. Narodno banko Jugoslavije bi 
morali izključiti iz vseh tekočih po
slovnih transakcij in ohraniti njeno 
emisijsko funkcijo in funkcijo varuha 
vrednosti denarja, hkrati pa omogočiti 
popolno svobodo poslovnih bank, 
spodbujati nastajanje novih bank in 
hranilnic, mešanih bank in podobne
ga. Opustiti je treba tudi cenzuse o ve
likosti začetnega kapitala bank. Sicer 
pa nobena velika banka, ki je danes 
znana po svetu, razen tistih v sociali
stičnih državah - ni nastala z dekreti 
države, temveč z naravnim povečeva
njem svoje ekonomske moči na osnovi 
ekonomske in tržne logike. To bi pri
vedlo tudi do dejanske integracije 
v bančništvu, vendar na podlagi kon
kretnih razvojnih ciljev in projektov. 
Tako naj bi nastajali različni konzorciji 
bank, če ti projekti vsem zainteresira
nim članicam konzorcija omogočajo 
večji dobiček.

Če bi sprejeli takšne ukrepe kolikor 
moč naglo in usklajeno, bi se sedanja 
rast inflacije zanesljivo ustavila, hkrati 
pa se je začel proces njenega relativno 
hitrega zmanjševanja. To bi bil tudi

delitvf

pomemben korak tako k nagli deetob' 
zaciji gospodarstva kot tudi k večji sa
mostojnosti podjetja. Družbeno?0**" 
tične skupnosti za financiranje njih0) 
vih funkcij ne bi več mogle posega0 
v povečanje davkov in prispevkov, k° 
to delajo zdaj z avtomatičnim indeksj' 
ranjem prispevkov (in to še za nazaj; 
marveč bi te probleme reševali v ob°*' 
nah in v dogovorih s prebivalstvo#-
Seveda bi s sprejemanjem ali uveljav' 
ljanjem teh ukrepov prišlo do vrs“ 
problemov na socialnem področju 
ko zaradi zmanjšanja zaposlenih v 
žavi in paradržavni administraciji, k° 
tudi v podjetjih, ki so stalno v izgubah 
Verjetno bi se številna podjetja znaš* 
tudi pred stečajem. Toda te proble#. 
je mogoče reševati samo z ustreznih* 
programi socialne politike v meJ3*! 
stvarnih gmotnih možnosti. To Pa ^ 
več zgolj naloga zvezne vlade.

In kako se namerava zvezna vla^ 
odzvati na te predloge?

Na nedavnem sestanku predsednika 
ZIS s funkcionarji skupščine SFRJ 5y 
povedali, da ZIS pripravlja na vsa 
vprašanja jasne odgovore v obsežn6■ ■ 
gradivu za jesensko razpravo v zve*£ 
skupščini, gradivo pa da vsebuje p.fl, 
blematiko denarne politike s pr° ' 
flacijskimi ukrepi, področja del 
osebnih dohodkov, socialnega varS y-. 
s prvinami socialne politike, cen 
govini in blagovnih rezerv, r
politike in javne porabe, pri če jg. 
upošteva tudi vse primanjkljaje t*1,^. 
finira javni dolg, področje g°sti(ai 
skih stikov s tujino in podobno- h* ^ 
od tega gradiva je že pripravljeh 

■ drugo bo v kratkem, predstavite , 
lotnega dela pa je vlada zahtevala & : 
kotrajno preložitev - da bi lahko 
šla pred skupščino s celovitim P°®va 
dom na vprašanje, kako se name 
resneje spoprijeti z inflacijo. .

Šele iz tega gradiva naj bi 
(končno) videti, kaj si Markoviče p. 
binet predstavlja z izrazom Proja bi 
cijska politika. To pa pomeni, 
v zvezni skupščini ne bi bilo ve 
goče razpravljati parcialno npr-0 
šanju jugomenice - da ali ne’.zf,g, 3* 
ali proti komu so rešitve za km* raJ1je 
je večkratno mesečno izpla° gt 
osebnih dohodkov potrebno au 
podobno. Zvezni - izvršni svet J j0vit° 
pripravljen ponuditi samo 
gradivo ukrepov ekonomske P ^ jo; 
protiinflacijsko gradivo, in za oS° 
cela konkreten pogovor o “"Larah* 
pripravljenih rešitev - če ze ^eJi, 
drugega ne, pa vsaj zato, da o kd° 
kdo se za kaj zavzema in 23 *gndb° 
uporablja inflacijo kot Pf°P jLsli- 
kuliso za uresničitev svojih zan

Vinko
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Gloso

Včeraj sem od nekega nepodpi
sanega novopečenega socialde
mokrata prejel naslednje pismo:

“Spoštovani tovariš, ondan sem 
j enem od naših treh uglednih 
dnevnikov prebral tele kriterije 

izbiro Hudi, ki naj se na prihod
njih volitvah bore za delovno in 
častno funkcijo naših predstavni- 
«°v v skupščinah:

~ Za odborniške in poslanske 
V1 kakšne druge delegate, ki nas 
°odo zastopali v skupščinah ob- 
čm, mesta, republike in zveze, bo
mo iskali ljudi širokega obzorja, 
azgledane in politično aktivne, iz 

vseh pomembnih delovnih po
dročij.

Volilna komisija bo zastopala 
tališče, naj bo kandidat vedno 

Popravljen postavljati v ospredje 
Joveka, njegovo osebnost, zna
mo, strokovnost in ga ocenjevati 

dosežkih njegovega dela in 
m ego ve ustvarjalnosti.

Biti mora pogumen pri iskanju 
novega, hkrati pa pripravljen tve- 
faff. Prav tako naj bo strpen do 
azličnih mnenj, pa tudi široko 
Ugledan, politično dejaven in 

mzsoden.
Ustvarjalen naj bo in priprav- 

yen s vso zavzetostjo uresničevati 
nterese svojih volilcev, hkrati pa 
ztrajen pri uresničevanju novih 
aPrednih misli, za katere naj se 

Oiat^vno Jn PrePr>čljivo zavze-
Kandidat bo moral tudi znati 

a veza tj stik z volilci, poznati nji- 
k°ve življenjske razmere in potre- 
,e oziroma interese delovnih in 
čugih organizacij ter biti zmožen 

nn.Vetj se v položaj ljudi v različ- 
sn okoliščinah in usklajevati na- 
prPtujoče si interese.

Prav tako naj bo pošten, nesebi
čen, sposoben, razgledan in naj 
uspešno opravlja dela na svojem 
delovnem mestu.

Nenehno naj se strokovno izpo
polnjuje in spremlja poglavitna 
vprašanja o temeljnih družbenih 
dogajanjih.

* * *

Škoda, da ni bolj pojasnjeno, 
kaj pomeni merilo »pripravljen 
postavljati v ospredje človeka«, 
»pripravljen tvegati« in biti hkrati 
»razsoden«, »zmožen vživeti se 
v položaj ljudi« itd., toda kljub 
temu je mogoče reči, da je v teh 
merilih marsikaj uporabnega za 
prihodnje volitve. Če ni pri roki 
programov, kaj vse naj skupščine 
v prihodnje počno, je pač treba 
zelo natančno preveriti, kakšne 
ljudi bomo vanje volili. No, ker 
smo se pa že odločili, da bomo 
dali pred predvolilni »drobno
gled« kandidate, ne pa predvsem 
programe in naloge skupščin, bi 
bilo vsekakor dobro upoštevati še 
nekaj meril za njihovo izbiro - da 
bi tako povsem uresničili odločno 
zahtevo delovnega ljudstva: na 
prava mesta prave ljudi!

Zato kot dodatna predlagam še 
tale merila za izbiro kandidatov:

- znanje ameriškega načina 
branja (500 strani - 15 minut), si
cer novi delegati ali poslanci ne 
bodo kos kupom gradiva na 
skupščinskih klopeh, kakor mu 
tudi sedanji niso;

- obvladanje socialistične tak
tike parlamentarnega življenja 
(govoriti, kadar je položaj prime
ren in molčati, kadar ni ustrezen), 
sicer bodo vsako njegovo še tako 
pomembno misel »preglasovali«,

tako kot jo zdaj, če jo kdo izreče 
ob nepravem času ter na nepra
vem mestu (na primer v Beo
gradu);

-.socialistične moralne kvali
tete, kot: kandidat naj ne bo last
nik avtomobila ali hiše (oboje naj 
bo, če že mora biti, družbeno ali 
vsaj kupljeno na kredit), bogne- 
daj vikenda, naj po možnosti ne 
pije in ne kadi, naj ima tudi vzor
no urejeno družinsko življenje (to 
je, se ogiblje sumljivih in tudi 
drugih žensk - če je pa kandidat 
ženska, jasno moških) in naj ne 
navezuje špijonskih stikov s tuji
mi službami.

Prosim, da moje dodatne pred
loge čimprej posredujete na 
ustrezna in odgovorna mesta, si
cer me boste še bolj utrdili v pre
pričanju, da živim v nedemokra
tični družbi, ki ji ni mar za na
predna stališča.

In, kot rečeno, nečitljiv podpis.
Pisma nisem posredoval na

prej, ker se bojim, da bi ga v at
mosferi vsesplošne predvolilne 
alternativne demokratičnosti lah
ko kdo še resno vzel, potem pa bi 
ne imeli volitev, čeprav so tako 
rekoč že na pragu in se jih vsi 
močno želimo.

Zakaj ne?
V mislih sem podolgem in po

čez obšel vso slovensko samou
pravno in pluralistično strukturo, 
pa nisem našel človeka, ki bi tem 
merilom »ustrezal«. Brez kandi
datov pa, kakor je znano, ni vo
litev.

Ali naj volitve propadejo?!
Ne, nikar ne! Pa že raje vidim, 

da propade kakšen kriterij, kot pa 
naše prve svobodne volitve.

Tone Pakar

PRED IZIDOM:

PRAKSA
Priročnik za organizatorje 
inventivne dejavnosti

Izide predvidoma 
v oktoru 1989 
Zbirka Knjižnica 
Sindikati založbe 
ČZP Enotnost
Prednaročila pošljite 
na naslov: ČZP 
Enotnost, Ljubljana, 
Dalmatinova 4, telefon 
(061) 321-255.

Nagradna križanka št. 35
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Rešitev nagradne križanke številka 35 pošljite 
do 19. septembra na naslov: DELAVSKA ENOT
NOST, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, s pripi
som na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ST. 
35. Nagrade so: 200.000, 120.000 in 100.000 di
narjev.

Rešitev nagradne križanke številka 33

ATOM, KOALA, ROMA, EKRAN, INES, RA- 
ISA, SELO, MARJAN, TSAVO, KIM, ANA, OV, 
KAR, RTIČ, TERASA, ARKADIJ, ETA, GALA, 
SRNE, LIKA, ULJ, ZLATA, ENAKOST, PLA
MEN, ŠARITA, KOVAR

Izžrebani reševalci nagradne križanke števil
ka 33

L Niko Zabret, Jat-Cargo, 64210 Brnik-Aero- 
drom,

2. Lidija Antolin, Boreči 36, 69242 Križevci,
3. Bojan Cankar, Opekarna 7, 61420 Trbovlje 
Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska enotnost
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsednik 
Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. novembra leta 
1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval z redom zaslug za 
narod z zlato zvezdo
• Izdaja ČZP Enotnost - delovna organizacija v usta

navljanju, 61000 Ljubljana, Dalmatinova 4, poštni 
predal 479

• V. d. direktorja in glavnega urednika: Franček Kav
čič, telefon 313-942, 311-956

• V. d. odgovornega urednika: Marjan Horvat, telefon 
313-942, 311-956

v • Člani uredništva: Andrej Agnič (posebne naloge, 
fotografija), Sašo Bernardi (fotografija), Brane Bombač 
(oblikovalec), Ciril Brajer (reportaže in samoupravni 
odnosi), Marija Frančeškin (socialna politika in varstvo 
okolja), Ivo Kuljaj (ekonomska ureditev), Damjan Križ
nik (urednik - reportaže), Remigij Noč (urednik 
- drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem oseb
nem delu), Boris Rugelj (komentator urednik - družbe
noekonomski odnosi, delitev), Sonja Seljak (redaktori- 
ca-lektorica), Janez Sever (posebne naloge), Andrej 
Ulaga (turizem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik 
(znanost, kultura in izobraževanje), Jožica Anžel (tajni
ca). telefon 311-956, h.c. 310-033
• Naročnina 321-255
• Posamezna številka Delavske enotnosti 9.000 din
• Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo
• Poštnina plačana v gotovini
• Tisk ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, Ljublja

na, Titova 35
• Žiro račun: 50101-603-46834
• Časopisni svet: Albert Vodovnik (predsednik), Meta 

Bančič, Franc Berginc, Andrej Coklin, Silvester Dre
venšek, Ivo Grilc, Vlado Haas, Ivo Janžekovič, Niko 
Klavžar, Rajko Lesjak, Mira Maljuna, Slavko Peklar 
in Nada Serajnik
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Marjana Dornik, učiteljica matematike in predsednica ljubljanskega stavkovnega 
pododbora za osnovne šole

UTIRAMO POTI, DA BO MOGOČE
UČITULJE TUDI POLITIČNO ZAČUTITI
Z Marjano Dornik, predsednico pododbora za osnovne šole pri stavkovnem 
odboru ljubljanskih šol, smo se pogovarjali prve dni novega šolskega leta. To 
je poleg značilnosti in pričakovanj, ki ga prinaša vsak konec šolskih počitnic, 
nosilo s seboj tudi nekakšno napetost. Konec avgusta so se iztekli roki, ki so 
jih učitelji postavili v poznopomladanskem stavkovnem gibanju ljubljanskih 
in slovenskih učiteljev, in mestne in republiške šolske oblasti bi morale 
razgrniti svoje odgovore in načrte za uresničevanje učiteljskih zahtev.

V poletnih mesecih se je zgodilo nekaj 
stvari, ki so bistveno spremenile gmotno 
osnovo sistema vzgoje in izobraževanja in 
tudi omogočile povečanje plač prosvetnih 
delavcev. Pa je treba takoj pribiti, da so 
učitelji, in tudi Marjana Dornik, to večkrat 
poudari, užaljeni, kadar v javnosti hočejo 
njihove stavkovne zahteve prikazati samo 
kot zahteve po večjih plačah.

Znano je, da so junijske izredne seje 
skupščin sprejele predloge za dvig prispev
nih stopenj za področje osnovnega izobra
ževanja, s čimer bodo postopoma lahko za
gotovili več sredstev za OD, poravnavo naj
obsežnejšega dela materialnih stroškov ter 
amortizacije. Obračunski sistem ali bolje 
rečeno njegove hibe so povzročile, da je na 
računu republiške izobraževalne skupnosti 
nastal presežek sredstev in tako so nekate
re občinske izobraževalne skupnosti, med 
njimi tudi ljubljanske, lahko pri republiški 
izobraževalni skupnosti najele ugodna po
sojila, ki so omogočila 18-odstotno poveča
nje osebnih dohodkov za julij.

Za zdaj stavka ni nujna
Tudi izvršni odbor republiškega sindika

ta delavcev v vzgoji, izobraževanju in zna
nosti je pred začetkom novega šolskega le
ta ugotovil, da se je z ukrepi izobraževalnih 
skupnosti julija in avgusta kratkoročno iz
boljšal gmotni položaj šolstva, kar omogo
ča vsaj približno uskladitev osebnih dohod
kov delavcev v vzgoji, izobraževanju in zna
nosti z osebnimi dohodki v gospodarstvu 
v okviru sedanjega sistema usklajevanja.
Tako sindikat tudi meni, da v »tem trenut
ku ni potrebe po izražanju zahtev s stavko«.

Od Maijane Dornik poskušamo podrob
neje izvedeti, kako je zadovoljna s premiki 
na finančnem področju v minulih mesecih.
Sodi, da so skupne strokovne službe izo
braževalnih skupnosti Ljubljane in mestne 
oblasti poskušale prisluhniti zahtevam pro
svetnih delavcev in se potrudile, da v danih 
razmerah naredijo, kar se da. Seveda pa je 
precejšen del zahtev šolnikov tak, da jih je 
mogoče uresničiti samo s spremembo za
konodaje. Tu učitelji šele pričakujejo pred
loge, da jih bodo potem skrbno pretehtali 
in dali svoje pripombe.

Na sestankih, ki jih je stavkovni odbor 
sklical zadnji teden počitnic - na enega so 
povabili tudi predstavnike stavkovnih od
borov iz drugih slovenskih občin - so z do
kajšnjim ogorčenjem ugotovili, da so do 
načrtovanega roka - 20. avgusta, dobili le 
malo odgovorov. Dobili so le odgovor

dogovor in da pri izračunavanju sredstev ni 
več tolikšnih zaostankov, marveč gibanje 
osebnih dohodkov v gospodarstvu v tako 
imenovanem »Knezovem odboru« določa
jo za naprej. Nedvomna pridobitev stavke 
je tudi, da se osebni dohodki prosvetnih 
delavcev približujejo kvalifikacijskim in

skupne strokovne službe izobraževalnih 
skupnosti Ljubljane in predlog akcijskega 
načrta za reševanje problematike na po
dročju osnovnega šolstva v Ljubljani, ki ga 
je pripravil mestni komite za izobraževanje, 
raziskovalno dejavnost, kulturo in telesno 
kulturo. Republiške ustanove - komite za 
izobraževanje, izobraževalna skupnost in 
zavod za šolstvo obljubljajo odgovore do 
10. septembra. Tako bodo šele takrat na 
zborih delavcev po šolah obravnavali ta 
gradiva in ocenili, ali so jih prepeljali žejne 
čez vodo ali pa se bo začel korenitejši zasuk 
na področju gmotnega položaja šolstva.

Z novim letom dobimo pravega 
ministra

Po šolah so že obveščeni, da naj bi z no
vim letom republiški komite za vzgojo in 
izobraževanje ter telesno kulturo dobil po
ložaj ministrstva z vsemi pristojnostmi in 
bo skrbel za financiranje tistega dela vzgoje 
in izobraževanja, ki bo opredeljen kot naci
onalni program.

Naša sogovornica pravi, da je sedanji re
lativno izboljšan gmotni položi šol precej 
tudi sad stavkovnega gibanja učiteljev. 
Z njim so učitelji dosegli, da pri zagotavlja
nju financ dosledneje upoštevajo družbeni

deksom v šolstvu. Še vedno pa so nejasno
sti, saj natančne kvalifikacijske sestave 
v šolstvu v primerjavi z gospodarstvom ob
čine in republike ni še nihče razčlenil, tako 
da veljaven izračun za Ljubljano upošteva 
kvalifikacijski indeks 118, nekateri pa so 
zračunali, da za ljubljanske osnovne šole 
v primeijavi s povprečjem gospodarstva 
v Sloveniji znaša 125.

Najbolj iskan poklic: iznajdljiv 
računovodja

Čeprav so še nekatere nejasnosti, so ven
dar upoštevali predlog, da se dosedanja 
metodologija obračunavanja mesečnih 
akontacij spremenil, tako da so ločeno pri
kazani osebni dohodki, materialni stroški 
in amortizacija. Na šolah preprosto hočejo, 
da se denar, ki je namenjen za materialne 
stroške, zanje tudi porabi. Dosedaj pa so 
šole morale prevečkrat poslovati kot delov
ne organizacije in kar najbolj spretno obra
čati denar in od vezav pobirati obresti. 
V takšni praksi je najpomembnejši in pre
dragocen sposoben računovodja, ki zna 
oplemenititi denar. Na koncu se izkaže, da 
so osebni dohodki preveč odvisni od tega, 
kako se kdo znajde na finančnem trgu in 
veljajo neka druga merila, ne pa uresniče

vanje programa učnovzgojnega dela in kva
liteta dela.

Med vrsto zahtev, ki so jih ljubljansk* 
prosvetni delavci postavili spomladi, jed
kaj takih, ki bodo lahko uresničene šel6 
v prihodnjih mesecih. V prehodnem o®' 
dobju zadnjih letošnjih štirih mesecev'' 
predno se bo sisovski sistem financiranj3 
spremenil, bi bilo nesmiselno nekater6 
stvari na vrat na nos spreminjati. To pa ne 
pomeni, da bo delo stavkovnega odbora 
zamrlo ali da bi ga razpustili. Zelo pozorno 
bodo zbrali in obravnavali vse pripomb 
zborov delavcev po šolah, ki bodo obravna
vali pričakovana poročila šolskih oblasti' 
Veliko si obetajo tudi od nacionalnega Pr°' 
grama, ki naj bi šolstvu zagotovil večjo var
nost in stabilnost in omogočil, da se bodo 
na šolah končno lahko povsem posvetiti 
temeljnemu opravilu - čim kvalitetnejše
mu pouku in vzgoji.

Pri uveljavljanju stavkovnih zahtev pro
svetnih delavcev je bilo tudi nekaj iskflO 
med Ljubljano in republiškim odbore® 
sindikata delavcev v vzgoji, izobraževanj11 
in znanosti. Maijana Dornik meni, da ne 
gre za kaj hujšega, saj se eni in drugi šel6 
privajajo na novo vlogo. Nekaj nesporazu
mov je bilo zaradi slabega pretoka inforn®: 
cij, pa se tudi tu premika. So pa ljubljansk1 
šolniki prepričani, da bo moral republiš^ 
odbor njihovega sindikata še bolj odločno 
vztrajati pri spreminjanju položaja svoj1*1 
članov in spreminjanju sistema vzgoje ^ 
izobraževanja. Omogočiti bo moral, da b 
poslej učitelje mogoče politično začutiti' 
saj so bili doslej preveč potlačeni in so s6 
zato tudi pasivizirali. V sedanjih razmer®1 
je potrebno izredno hitro ukrepanje sin®' 
katov in pravočasno in popolno obveščati6 
šolskih kolektivov, je prepričana Maijati 
Dornik. Dodala je tudi, da se z občinskih1 
sindikalnimi odbori v zadnjem času dobr® 
ujemajo in dobro sodelujejo, kar jim preč® 
koristi pri delu.

Nič več kot nam pripada
V zadnjem času je bilo v javnosti slišati’ 

da v gospodarstvu s precej nejevolje sprti® 
majo zahteve šolnikov in se zgražajo žarah* 
njihovih osebnih dohodkov. Naša sogovor
nica je povedala, da niso zahtevali prav ti 
več, kot jim po zakonih pripada. Oni tu® 
niso zahtevali spremembe prispevnih 
penj, terjali so le reorganizacijo, ki pa naj ti 
bi zagotovila dovolj denaija. Tudi oseb® 
dohodki niso za zgražanje. Na šoli, na kat® 
ona poučuje - na osnovni šoli Ledina P® 
učuje matematiko, so osebni dohodki “učuje matematiko, so 
julij, ki so jih dobili 10. avgusta, znaa«" ,■ 
učitelja začetnika 9.000.000 dinaijev, za 
teljateija z več kot 20 leti delovne d°< 
12.000.000 dinarjev, za ravnatelja pa 33 0, 
stotkov več kot znaša osnova učitelja. L 
no povprečje je seveda precej manjše.

Igor
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